
Občinskem skupščina 

SZDL sprejema izziv 
Z a nami so volitve v organe K K in v O K S Z D L . Zak l jučena 

je bogata aktivnost, ki so jo vodili delovni ljudje in občani ter 
vsi frontni deli organiziranih social ist ičnih sil v pripravi na voli
tve. Z a nami je tudi u s p e š n o obdobje naših prizadevanj, da bi 
ustvarili kar najboljše pogoje za dejansko ustvarjanje in odlo
čanje vseh delovnih ljudi. 

Na odgovorna mesta v organe 
S Z D L so prišli mnogi novi, mladi 
ljudje. Pripravljeni so se hrabro 
spoprijeti z nalogami, ki jih pred 
njih postavlja današnji čas. S tem 
so pripravljeni sprejeti izziv, ki 
ga pred S Z D L postavlja uresni-
čevauje programa dolgoročne 
gospodarske stabilizacije. 

Cas, v katerem živimo, re
snično ni rožnat, prav zato je 
vloga frontno sestavljene S Z D L 
toliko večja. Kako bo uspešna, 
kako bo ustvarjalna naša S Z D L , 
bo torej odvisno od nas samih. 
Problemi niso nerešljivi; s skup
no, koordinirano in ustvarjalno 
ikcijo pa bo čas bitke znatno 
•erajši. 

In na katerih toriščih boja 
» n i o najprej aktivirali naša pri
zadevanja ? To je brez dvoma 
nadaljnje razvijanje in dogra
jevanje družbenoekonomskega 
sistema, utrjevanje in dograje
vanje družbenopoli t ičnega si-
uejma in uveljavljanje ustavne 
vloge S Z D L . 

Pri razvijanju d ružbenoeko
nomskega sistema je izhodišče 
dolgoročni program ekonomske 
stabilizacije. Ob doslednem ure-
mtčevanju načela opiranja na 
lastne sile naj bi v naslednjem 
jbdobju zagotovili razvoj takih 
samoupravnih d ružbenoeko-
lomskih odnosov, kjer bodo de

lavci dejansko odločali o ustvar
janju in razporejanju dohodka. 
Le tako si bomo ustvarili pogoje, 
kjer bo možno uresničevati na
čelo delitve po delu in rezultatih 
dela, zagotoviti racionalno 
izrabo in uporabo vseh družbe
nih sredstev, povečati obseg 
proizvodnje in izvoza, usklaje
vati osebno, skupno in splošno 
porabo s tistim, kar dejansko 
ustvarimo. Nujno se bo treba 
spopasti tudi z reševanjem stra
teških vprašanj ; z boljšim izko
riščanjem kmetijskih površin, z 
večjo proizvodnjo prehrane in s 
preskrbo, ki bo zadovoljila naj
širše potrebe. 

Glede na sedanje razmere mora 
biti dan velik poudarek uveljavljanju 
družbenih dejavnosti kot pomemb
nega dejavnika v ustvarjanju dohod
ka. Prelomiti jc treba s staro misel
nostjo, da so družbene dejavnosti 
samo nekakšna potrošnja, ki samo 
jemlje. V naši zavesti se mora učvr
stiti spoznanje, da so te dejavnosti 
sestavni del združenega dela, investi
cija, ki bo v določenem času rodila 
bogate sadove. Saj opiranje na lastne 
sile pomeni med drugim predvsem 
izkoriščanje lastnega znanja. 

Pomembne so tudi naloge na po
dročju drobnega gospodarstva, za
poslovanja, raziskovalne dejavnosti, 
stanovanjskega in komunalnega go
spodarstva ter uresničevanja III. sa
moprispevka. 

Zavedamo se, da jc uresničevanje 
ekonomske stabilizacije odvisno 

predvsem od skladnega razvoja 
družbenoekonomskega in politič
nega sistema, zato bo aktivnost 
SZDL usmerjena zlasti k izvajanju 
tistih nalog, ki zagotavljajo demo
kratizacijo celotnega procesa sa
moupravnega odločanja, posebej 
družbenega dogovarjanja in samou
pravnega sporazumevanja. 

Akcija SZDL mora biti zato 
usmerjena k uveljavljanju delegat
skega odločanja v vseh sredinah, 
demokratizaciji kadrovske politike, 
hitrejšemu razvoju samoupravnega 
obveščanja, uveljavljanju ustavne 
vloge KS in občine kot samoupravne 
komune. Takšna aktivnost zagotav
lja tudi hitrejše podružbljanje SLO 
in DS. 

SZDL bo v prihodnjem obdobju 
aktivna tudi pri uveljavljanju lastne 
ustavne vloge v političnem sistemu. 

Osnovni cilj je doseči bistveni pre
mik pri uveljavljanju SZDL kot de
mokratične fronte interesno svo
bodno organiziranih delovnih ljudi in 
občanov. Zaradi tega bo osrednja 
pozornost usmerjena k razvoju in 
uveljavljanju raznovrstnih akcijskih 
oblik delovanja v vseh frontnih delih 
SZDL. Le z ustvarjalnimi dialogi, s 
konfrontacijo različnih stališč in po
gledov se je mogoče po demokratični 
poti dokopati do takšnih stališč, ki 
bodo izražale stvarne, dejanske po
trebe in interese delovnih ljudi in ob
čanov. Takšne metode delovanja 
SZDL bodo omogočale, da se bodo 
ljudje v delegatskih skupščinah z ja
snimi argumenti bojevali za take od
ločitve, ki bodo v največji men izra
žale mnoštvo samoupravnih potreb 
in interesov ljudi. 

Akcijska naravnanost S Z D L 
in predvsem njena učinkovitost 
se bo tako preverjala in potrje
vala sleherni dan. Tako bo rasla 
iz dejanj, kar je tudi edino prav! 

PRIREDITVE 
v počastitev praznika 

občine Litija 

ČETRTEK, 8. decembra: 
ob 17.30 — otvoritev razstave akademskega slikarja Jožeta 
Meglica v avli sindikalne dvorane na Stavbah. 

P E T E K , 9. decembra: 
ob 12. uri — otvoritev T V pretvornika Gorišca v zadružnem 
domu v Jevnici. 

S O B O T A , 10. decembra: 
ob 9. uri —• medobčinsko strelsko tekmovanje v strelskem 
domu v Šmar tnem; 

ob 9. uri — občinsko prvenstvo v namiznem tenisu v telovad
nici osnovne šole Franc Rozman — Stane Šmar tno. 

N E D E L J A , 11. decembra: 
ob 9. uri: — 4. tradicionalni šahovski turnir »Litija 83« v menzi 
Predilnice Liti ja. 

S R E D A , 14. decembra: 
ob 17. uri: -— občinsko tekmovanje radiotelegrafistov v 
osnovni šoli Dušan Kveder — Tomaž Lit i ja , Bevkova ul. 

P E T E K , 16. 
ob 18. uri — 
na Stavbah. 

decembra: 
»Večer litijskih športnikov« v sindikalni dvorani 

S O B O T A , 17. decembra: 
ob 7. uri — 3. tradicionalni spominski planinski pohod na Tišje. 
Start med 7. in 10. uro pred spomenikom N O B v L i t i j i ; 
pb'1. uri — 11. tradicionalni tekmovalni pohod ekip Z R V S , T O 
in Z S M S na Tišje. Start pred spomenikom N O B v L i t i j i ; 
ob 15. u i pionirski šahovski turnir v prostorih Kegljiišča v 

ob 19. uri — slavnostni koncert ob l()-letnici M P Z Hotič — 
Kresnice v Hotiču. 

P O N E D E L J E K , 19. decembra: 
ob 17. uri — otvoritev razstave o mladinskem prostovoljnem 
delu, avla občinske skupščine Lit i ja , Jerebova 14. 

S R E D A , 21. decembra: 
ob 9. uri — otvoritev mlečne farme K Z Litija na Grmačah in 
otvoritev hlevov v okviru hlevskih skupnosti in kmetov koope
rantov 

ČETRTEK, 22. decembra: 
ob 17. uri — proslava ob dnevu JI. A v osnovni šoli Dušan Kve
der — Tomaž Lit i ja, Bevkova ul. 

P E T E K , 23. decembra: 
ob 17. uri — slavnostna seja občinske skupščine in vodstev 
družbenopolit ičnih organizacij v sindikalni dvorani na Stav
bah. 

S O B O T A , 24.decembra: 
ob 17. uri — javna radijska oddaja »Spoznavajmo svet in do
movino« v sindikalni dvorani na Stavbah. 

NOVO VODSTVO 

Na zadnji konferenci OS Zveze 
sindikatov Slovenije Litija so za 
novega predsednika izvolili tova
riša Janeza Kresa iz Lesne indu
strije Litija, dosedanji predsed
nik Franc Kajba pa je postal se
kretar. 

Tovariša Janeza Kresa nam ni 
Ireba posebej predstavljati, saj je 
znan družbenopolitični delavec, 
ki se že vrsto let ukvarja s pro
blematiko na različnih področjih 
družbenega življenja. Z izvoli
tvijo na to mesto, pravi, nekako 
nadaljuje družinsko tradicijo, saj 
so Kresovi z Loga bili od nekdaj 
znani napredni sindikalni aktivi
sti. 

In kje meni, da bo težišče sin
dikalnega dela v prihodnje? Prav 
gotovo v uresničevanju programa 
gospodarske stabilizacije, v kre
pitvi vloge delavca, ki naj skozi 
delo doseže socialno varnost in 
resnično prevzame vse funkcije, 
ki mu jih ustava in zakon o zdru
ženem delu dajeta. 

Tovarišu Kresu želimo pri od
govornem delu veliko uspehov, 
da bi ob kolektivnem delu mogel 
uresničiti vse zastavljene cilje! 

Ob tvojem 
prazniku, 
domovina 

O zemlja naša, 
tisočkrat teptana, 
izpita, 
izmozgana! 
Ko si kipela 
v brazdah, 
rodila 
v žitnih njivah, 
se točila 
v vinskih trtah, 
je ležalo 
prekletstvo 
nad teboj.... 
So na ozarah ležali 
samorastniki, 
zaviti v cunje, 
so ugašale lačne oči 
rudarskih otrok, 
so v kočah 
in barakah 
poznali le bedo... 
Prevarana si bila, 
zemlja naša. 
Rodila si jih, 
debele gospode, 
dajala 
si jim najboljše, 
ker si morala, 
ker so ti 
jemali s silo! 
Oni pa so 
pljuvali, ate, 
na banketih 
so se ti rogali, 
v obraz 
so ti lagali, 
ko so govorili, 
da gre zate, 
domovina. 
Pa si bila 
vedno samo njihova, 
ki so prihajali, 
ki so se vračali, 
dan za dnem, 
trudni od dela, 
do vrha oškropljeni 
od blata, 
v svoje revne domove, 
za okna brez šip, 
v večere brez luči. 
Pa je prišel on, 
ki je prižgal iskro, 
da se je razlila luč, 
da sta zazvenela 
srp in kladivo, 
da si postala 
vsa njihova, 
prava in edina, 
domovina proletarcev! 

J. Sevljak 
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IZ GOSPODARSTVA 

Oteženi pogoji gospodarjenja 
Zaostreni pogoji gospodarjenja se vedno bolj odražajo na proizvodnih dosežkih go

spodarstva občine. V lanskem obdobju je večina gospodarskih organizacij proizvodnjo 
povečala, medtem ko je bila letos v Industriji usnja Vrhnika, T O Z D Usnjarna Šmartno, 
Lesni industriji, T O Z D Plastika, SCT, T O Z D Industrija apna Kresnice in Kmetijski 
zadrugi Litija manjša. Le redke delovne organizacije so realizirale zastavljene planske 
cilje. 

Z a litijsko gospodarstvo Na doseganje proizvodnje in 
planskih nalog so v veliki meri 
vplivale omejitve na področju 
deviznega poslovanja. Delovne 
organizacije morajo večji del 
deviz, ki so j ih ustvarile z izvozno 
dejavnostjo, odvesti za pokriva
nje skupnih družbenih potreb. 
52,7% ustvarjenih deviz morajo 
odvesti za naslednje namene: 
20% za uvoz nafte, 8% za de
vizne rezerve Narodne banke, 
5% za potrebe federacije, 4 ,7% 
se združuje za tiste delovne or
ganizacije in republike ter po
krajine, ki so se nadpovprečno 
zadolžile in ne morejo vračati 

• dolgov, 15% pa se odvaja za po
krivanje potreb v republiki Slo
veniji. 

47 ,3% deviznih sredstev, ki 
ostanejo delovnim organizaci
jam v občini, ne zadostoje za 
kritje njihovih potreb. D a ne 
pride do motenj v proizvodnji, se 
v reprodukcijski povezavi z 
O Z D dogovarjajo, da odstopajo 
del deviz, ustvarjenih z izvozom, 
za uvoz surovine, s tem si tudi za
gotovijo polizdelke in izdelke za 
svojo proizvodnjo. Tudi ti pre
nosi deviz v korist skupnega po
slovanja niso zadostni in bi prišlo 
do zastoja v proizvodnji , če ne bi 
naše delovne organizacije kori
stile raznih inozemskih kratko
ročnih in srednjeročnih blagov
nih kreditov za nakup naravnih 
in umetnih vlaken, kož ter granu-
lata za plastiko. S pomočjo bla
govnih kreditov je Predilnica L i 
tija lahko povečala proizvodnjo, 
medtem ko I U V Šmar tno tudi 
inozemski krediti niso zagotovili 
redne proizvodnje, zato je bila 
le-ta manjša. Če bi prišlo do 
proizvodnih motenj v I U V 
Šmar tno in Predilnici Li t i ja , ki 
skupaj zaposliijeta 47% zapo
slenih v gospodarstvu občine in 
skupaj ustvarita 53% dohodka v 
gospodarstvu občine, bi imelo 
to velike posledice na socialno 
varnost zaposlenih in tudi za f i 
nanciranje družbenih dejavnosti 
občine. 

V 9-mesečnem obdobju je go
spodarstvo občine doseglo za 
53% večji celotni prihodek. T o 
likšen porast je izredno visok in 
je posledica različnih dejavni
kov, kot so večja proizvodnja, 
spremenjeni asortiman, v naj
večji meri pa je na tolikšno rast 
celotnega prihodka vplivala rast 
prodajnih cen izdelkov. 

Stroški proizvodnje so naraš
čali še hitreje kot celotni priho
dek. Stroški so v primerjavi z lan
skim obdobjem večji za 57%. 
Hitra rast le-teh je narekovala, 
da so morale delovne organiza
cije poseči po zviševanju cen iz
delkov, če so hotele nadoknaditi 
izpad dohodka zaradi inflacije, ki 
je dosegla najvišjo stopnjo v po
vojnem obdobju. 

je 
tudi značilno, da mora za nemo
ten potek proizvodnje uvoziti 
velik del reprodukcijskega mate
riala in rezervnih delov iz dežel, 
kjer je plačilno sredstvo konver
tibilna valuta, kateri cena 
izredno hitro raste. V lanskem 
letu je bila povprečna cena do
larja v 9-mesecih 41,86 din, v le
tošnjem pa že 85,16 din, iz česar 
se vidi , da so bili nakupi zaradi 
razvrednotenja dinarja v primer
javi s tujo valuto za 82% dražji. 

Visoke cene reprodukcijskega 
materiala so tudi v največji meri 
pripomogle, da je ekonomičnost 
poslovanja gospodarstva občine 
slabša za 1,4%. 

Sorazmerno visok porast do
hodka je vplival na to, da so se 
povečaii prispevki in davki za 
splošno in skupno porabo. 

Vel ik delež dohodka namenja 
litijsko gospodarstvo tudi za pla
čevanje obresti od kreditov, ki 
jih mora najemati pri bankah za
radi premajhne akumulacije v 
preteklosti, ali pa so obratna 
sredstva porabili za investicijske 
naložbe. Cena denarja pa iz leta 
v leto raste. Obrestna mera za 
kra tkoročne kredite je 35%, 
vendar se predvideva, da bo v 
naslednjem obdobju zaradi in
flacijskih tendenc še višja. Nižje 
obrestne mere so le za izvozno 
dejavnost in za nekatere priori
tetne namene, ki so družbenega 
pomena. V lanskem letu so zna
šale obresti 55.171.000,00 din, 
letos pa že 119.347.000,00 din 
ali za 116% več. 

Problemat ična postaja tudi 
likvidnost gospodarstva, kar je 
splošen pojav v naši državi, ker je 
v obtoku veliko menic, ki nimajo 
denarnega kritja. Prihaja tudi že 
do primerov, ko izdajatelj menic 
in avalisti menic nimajo denarja 
za plačilo, ko menica zapade. 

Slaba stran obsežnega menič
nega poslovanja je tudi ta, da go
spodarstvu primanjkuje pravega 
denarja, saj morajo imeti naše 
delovne organizacije za nakup 
surovin iz uvoza na razpolago d i 
narska sredstva. Isto c e dogaja 
tudi ob izplačilu osebnih dohod
kov, ko si z menicami ne morejo 
pomagati, ker jih banke tudi ne 
odkupujejo zaradi pomanjkanja 
denarja. 

N a 9-mesečne finančne rezul
tate vplivajo zaostreni predpisi 
na področju plačevanja, ki bodo 
povzročili tudi veliko težav. V 
primeru, da delovna organizacija 
ne bo poravnala svojih obvezno
sti v predpisanem roku, bo kaz
novana odgovorna oseba, prav 
tako pa bo kaznovan tudi tisti, k i 
nepravočasno plačilo ne bo pri
javil družbeni kontroli. Po 
novem letu pa bodo sankcioni

rani tudi osebni dohodki tistih de
lovnih organizacij, ki svojih ob
veznosti ne izpolnjujejo v dolo
čenih rokih. 

Sredstva za osebne dohodke 
so se povečala v odnosu na lan
sko obdobje za 25%. Dogovor o 
u uresničevanju družbene usme
ritve razporejanja dohodka v 
letu 1983 določa, da morajo de
lovne organizacije pri razporeja
nju dohodka upoštevati 35% 
zaostajanje rasti razporejenih 
sredstev za osebne dohodke. 

Naše gospodarstvo je dosledno 
spoštovalo dogovor, saj zaostaja 
rast osebnih dohodkov za do
hodkom za 52%. Povprečni 
osebni dohodek na zapo
slenega je znašal 
16.045,00 din in je višji v primer
javi z lanskim obdobjem za 25%. 

Kljub temu, da je rast osebnih 
dohodkov v zadnjih obdobjih 
nekoliko hitrejša, še vedno zao
stajamo za povprečjem gospo
darstva v republiki. 

Akumulacija gospodarstva se 
je v primerjavi z lanskim obdob
jem podvojila. Gospodarstvo je 
ustvarilo 411 milj. din sredstev 
akumulacije. Iz teh sredstev pa 
morajo delovne organizacije 
združevati precejšen del za ra
zvoj nerazvitih republik in po
ki ajin ter za financiranje infra
strukture v republiki. Indeks, ki 
kaže porast akumulacije gospo
darstva , je izredno visok, vendar 
ga moramo ocenjevati skozi in
flacijska gibanja. Če primerjamo 
povečanje zalog in povečanje 
stroškov oz. celotnega prihodi.a 
z akumulacijo, potem lahko ugo
tovimo, da je ustvarjena akumu
lacija premajhna za kritje ra
zvrednotenja sredstev zaradi in
flacije, ki je v naših, na uvoz re
produkcijskega materiala veza
nih delovnih organizacijah, še 
večja od priznane v Jugoslaviji. 

Izgubo je zabeležila samo ena 
delovna organizacija S C T , 
T O Z D Industrija apna Kresnice, 
v višini 4.395.000,00 din zaradi 
velikega razkoraka med ceno 
izdelka in ceno tehnološkega 
goriva. Tehnološko gorivo je 
udeleženo v lastni ceni proizvoda 
za približno 70%, zato je sle
herni porast cen gori va usoden za 
finančni rezultat. 

Tr imesečno obdobje do zak
ljučka leta lahko še marsikaj 
spremeni v pogledu povečanja 
ali zmanjšanja proizvodnje, prav 
tako pa tudi v pogledu finančnih 
učinkov. Delovni kolektivi se 
bodo morali maksimalno priza
devati, da se poslovnost ne bo 
poslabšala. 

A . K . 

C DRUŽBENO-EKONOMSKI POLOŽAJ M L A D I H 

Zaposlovanje —problem vse družbe 
V prejšnji številki smo govorili o stanovanjski 

problematiki mladih, tokrat pa bi nekaj besed 
namenili zaposlovanju. Dejstvo je, da je narašča
joča brezposelnost problem celotne družbe in ne 
samo mlade generacije. Lahko rečemo, da je to 
najtežji gospodarski, politični in socialni pro
blem današnje družbe. Reševanje tega problema 
bo dolgotrajno, zato mora biti to prednostna na
loga našega združenega dela. Tu bo morala ZSM 
odigrati pomembno vlogo pri uresničevanju in 
izboljševanju politike zaposlovanja. To pa je tudi 
eden od sklepov XI. kongresa ZSM Jugoslavije. 
Dela vci v združenem delu nuj bi bili nosilci zapo
slovanja, zagotoviti je treba javnost dela v po
stopku zaposlovanja, obravnavali pa bi ga mo
rah ' i it družbeno nalogo. 

i :<ika mladina se tega zaveda, saj so na to 
op. h že spomladi na okrogli mizi na to temo. 

Kljub temu da pravega premika še ni čutiti, še 
vedno zagovarjajo sklepe, ki so jih takrat obliko
vali. Zavzemajo se za dosledno izvajanje politike 
zaposlovanja, za preprečevanje nesamoupravnih 
pojavov ob zaposlovanju pripravnikov, za prek
valifikacijo nezaposlenih v deficitarne poklice 
itd. V ta namen so pričeli organizirati sestanke po 
delovnih organizacijah, da bi ugotovili, kakšna 
je situacija v praksi. V Predilnici, kjer je bil na 
pobudo njene OO ZSMS sklican sestanek pravi
jo, da problema zaposlovanja ni. Pa vendar te tr
ditve ne gre posploševati. Dovolj je, če govo
rimo o enem brezposelnežu, saj združenemu delu 
praktično prinaša izgubo. ZSM se bo torej mo
rala boriti za izboljšanje družbeno ekonomskega 
položaja mladih ne samo v družbenem ampak 
tudi v privatnem sektorju. 

R.B. 

Razmišljanja ob programu ekonomske 
stabilizacije v občini Litija 

Obdobje neusklajene porabe je bilo predolgo, 
da bi v dveh letih sanirali vse gospodarske toko
ve, ki povezujejo gospodarstvo naše občine z go
spodarskim sistemom Jugoslavije. 

Za obdobje dosedanjega osveščanja in posku
sov oživljanja gospodarstva ter zmanjševanja 
sirupi te in.;plošne porabe je bila značilna restrik-
1.1 i politika. Tak pristop k reševanju gospodar
skih ttžcv jc imel relativno hitre učinke, vendar 
začasne. Za daljše obdobje ti učinki niso in ne 
morejo imeti trajnih rezultatov. Trajne rezultate 
daje samo tako gospodarjenje, ki ustvarja večji 
narodni dohodek in omogoča smotrno porabo 
novo ustvarjenih dobrin. 

Pred nami je borba za osvajanje najbolj kvali
tetnih dejavnikov gospodarjenja. V sociološkem 
smislu pa ta borba tudi pomeni, da moramo 
spremeniti odnos do dela, do samoupravljanja, 
delovne discipline in tudi potrošnje. 

V naslednjih dneh bo v javni obravnavi osnu

tek dolgoročnega programa ekonomske stabili
zacije v občini Litija. Prav bi bilo, da predlagan 
program ukrepov dopolnimo in konkretiziramo 
vsak z vidika svoje delovne sredine. Nosilci po
sameznih nalog pa bodo morali kar najbolj od
govorno prevzemati obveznosti in jih izpolnjeva
ti. 

Omenjeni program zajema vsa področja od 
gospodarstva do skupne in splošne porabe. 
Uspeh naše gospodarske stabilizacije je odvisen 
predvsem od tega, koliko bomo pripravljeni de
lati bolje in več, porabiti pa toliko manj, kolikor 
smo v zadnjih desetih letih preveč. Lahko ugoto
vimo, da dosedanji velikanski napori za stabili
zacijo gospodarstva niso obrodili pričakovanih 
rezultatov tudi zato, ker se večina ni hotela odreči 
lagodnemu življenju »na kredit«. 

Zdaj se moramo zavedati, da je prišel čas 
streznitve in da je dolžnost vsakega izmed nas, da 
dela več in bolje. 

G.G. 

Na obisku v Gradmetalovem 
kovinskem obratu 

V želji, da spoznamo delovne kolektive v naši občini, 
smo se pred dnevi oglasili v T O Z D Gradmetal Litija, 
bolje rečeno v njegovem kovinskem obratu. 

Sedeli smo v pisarni vodje 
obrata in se pogovarjali o delu, 
uspehih in perspektivah tega ko
lektiva. Naši sogovorniki so bil i : 
direktor T O Z D Gradmetal dipl. 
ing. V i k i Šešok, vodja obrata to
variš Marjan Kokal j in komer
cialni referent Peter Strojan. 

V razgovoru smo izvedeli, da 
je ta obrat zrasel iz gradbene de
javnosti, da pa danes ustvarja iz 
naslova gradbene dejavnosti le 
ca 5 % svojega dohodka. Njihova 
osrednja dejavnost je izdelova
nje prigradnih naprav za viličar
je. Trenutno izdelujejo okoli 30 
tipov teh naprav za različne part
nerje kot so J N D O S , M I N Niš, 
P O B E D A Novi Sad, I M P , S K I P 
in druge. V zadnjih dveh letih iz
delujejo prigradne naprave tudi 
za viličarje večjih nosilnosti (do 
12 ton), ki jih izdeluje Litostroj 
Ljubljana. 

Tržišče zahteva osvajanje 
novih in novih izvedb teh naprav, 
tako da se na tem področju obe
tajo neomejene možnosti na
daljnjega razvoja. Trenutno te
čejo razgovori za sodelovanje pri 
izdelavi opreme nakladalnikov 
14. oktober iz Kruševca, možno
sti za sodelovanje pa se kažejo 
tudi z drugimi firmami. Ime 

Gradmetal je danes znano že 
širom Jugoslavije, saj izdelujejo 
naprave, k i jih uporablja predv
sem procesna industrija. Z vgra
ditvijo teh naprav odpadejo na
mreč palete, ki predstavljajo 
velik strošek. 

Kolekt iv, ki v celoti šteje 60 
ljudi, je mlad in ambiciozen. 
Tudi finančni rezultati kažejo na 
to, da so na pravi poti, saj bodo 
plan — sodeč po 9-mesečnih re
zultatih — presegli 

Še posebej pohvalno pa je to, 
da uporabljajo lastno znanje, ki v 
okviru razvojnega oddelka išče 
vedno nove in nove rešitve. 

In kakšne so perspektive? Iz
gleda, da svetle, čeprav so vmes 
tudi problemi. Predvsem kar se 
tiče preskrbe s kritičnimi mate
riali , kot so nekatera jekla, hi
dravlični elementi, tesnila. Pro
blem predstavlja pomanjkanje 
nekaterih strojev, pa morajo zato 
stopati v kooperacijske odnose, 
ki niso ravno poceni. 

Cene njihovih izdelkov so pod 
nadzorstvom zveznega zavoda za 
cene, zato pride večkrat do nes
kladja na relaciji cena koope
ranta — končna cena. 

Obupati pa vseeno ne kaže. 
Postopno si iz sredstev, ki j ih 
ustvarjajo, nabavljajo nove, 
prepotrebne stroje, ki bodo 
omogočili, da se bodo znižali 
zdajšnji stroški. Nasploh velja 
podčrtat i — in na to so v podjetju 
upravičeno ponosni — da smo 
doslej te naprave uvažali in zanje 
trošili znatna devizna sredstva. 
Tako se Gradmetal vključuje v 
širša stabilizacijska prizadeva
nja. 

Kakšni so načrti za prihod
nost? Radi bi povečali obseg iz
delave novih, kvalitetnih prije
mal. Vključili se bodo tudi v 
združenje proizvajalcev viličar
jev in transportne opreme Jugo
slavije, kar j im bo omogočilo 
tudi serijsko proizvodnjo. Izde
lovati pa nameravajo tudi stroj za 
proizvodnjo betonskih cevi, kar 
je iskan izdelek doma in v svetu. 

Ob koncu bi bilo treba še pod
črtati , da je dosedanja povezava 
z gradbeništvom zadoščala, da pa 
je zdaj že v marsičem presežena. 
Zato bi bilo treba razmišljati o 
povezavi t sorodno branžo, kar 
bi seveda zahtevalo tudi dolo
čene organizacijske spremembe. 

Trdno smo prepričani , da bi 
temu marljivemu in enotnemu 
kolektivu v marsičem olajšali 
nadaljnjo perspektivo, če bi o 
tem začeli resneje razmišljati. To 
si brez dvoma tudi zaslužijo. 

. J 

Novice v sliki in besedi 

Stopnišče na Frtico bo vsak 
Nasproti K e g P č a gradi K Z Litija Agroservis objekt, ki smo ga v čas dokončano. Tako bo 
Litiji že dolgopotrebovali (foto: GO) korajc varnejši m pot krajša 

Pod Grbinsko cesto »rastejo« nova stanovanja. Marsikateri stanovanjski problem bo tako rasen 
(foto: G O) 



Kako »topla« je soseska Rozmanov trg? 

Problemi ogrevanja soseske Rozmanov trg v Litiji že dalj časa razburjajo de
lovne ljudi in občane tega naselja. O teh problemih je razpravljalo tudi predsed
stvo Občinske konference SZDL Litija na svoji 70. redni seji in ugotovilo, da 
večina občanov v soseski ni dovolj dobro informirana o tej problematiki. Zato se 
je odločilo, da je potrebno preko časopisa Glasilo občanov seznaniti delovne 
ljudi in občane z dokumentoma »Obrazložitev problematike ogrevanja stano
vanjskega naselja Rozmanov trg v Litiji« in »Poročilo iz razprav predstavnikov 
skupnosti stanovalcev o ceni ogrevanja v stanovanjski soseski Rozmanov trg v 
Litiji«, ki ju je Občinski konferenci SZDL Litija posredovala Samoupravna sta
novanjska skupnost občine Litija. 

P O R O Č I L O IZ R A Z P R A V P R E D S T A V N I 
K O V S K U P N O S T I S T A N O V A L C E V O C E N I 
O G R E V A N J A V S T A N O V A N J S K I SOSESKI 
R O Z M A N O V T R G V LITIJI 

Dne 20. in 27. oktobra 1983 smo se udeležili seje odbora za ogre
vanje stanovanjske soseske Rozmanov trg (člani odbora so pred
sedniki hišnih svetov skupnosti stanovalcev, skladno z določili sa
moupravnega sporazuma o oskrbi s toplotno energijo), na katerem 
je bila osrednja točka cene ogrevanja za sezono od oktobra 1983 do 
maja 1984. 

Predlog cene ogrevanja je bil izdelan skupaj s predstavniki od
bora in K O P Komunale Litija. Ob planskem predvidevanju, da bo 
porabljenega cca 650.000 litrov kurilnega olja in da bo K O P Komu
nala izvajala orgai,!" 'djo ogrevanja, je izračunana akontacija 
62,50 din za m 2ogrevalne površine. Tako bo znašala mesečna 
akontacija od 1. 11. 1983 dalje: 
— za največje trosobno stanovanje 75 m 2 4.687,00 din 
— za dvosobno stanovanje 59 m 2 3.687,00 din 
— za enosobno stanovanje 30 m 2 1.875,00 din 
— za enoinpolsobno stanovanje 45 m 2 2.812,00 din 

Navedena cena po m 2ogrevalne površine v višini 62,50 din je 
bila sprejeta z večino glasov in zajema: 

- kurilno olje, 59,00 din 
— druge materialne stroške (elektrika, 

voda, dimnikarske storitve, vzdrževanje 
gorilcev itd.) 1,30 din 

— ceno organizacije ogrevanja (kurjači, 
vodenje finančnih poslov, administra
tivna dela itd.) 2,20 din 

Cerio organizacije ogrevanja je na predlog K O P Komunale Litija 
in po predhodni razpravi v izvršnem svetu SO Litija potrdil svet ob
činske skupnosti za cene'in velja za sezono 1983/1984. 

Ostali del cene je akontacija in bo v zadnjem mesecu ogrevalne 
sezone (maj 1984) opravljen obračun ob upoštevanju vseh stroškov. 

Iz razprave nekaterih predstavnikov skupnosti stanovalcev je bilo 
zlasti poudarjeno, da bodo tolikšni stroški ogrevanja še bolj priza
deli življenjski standard družin / nižjimi dohodki na člana družine, 
ob tem da strošek ogrevanja ne more biti subvencioniran, (delno 
nadomeščen) kot je to urejeno za stanarine. 

Izključno zaradi cene ogrevanja seje večina stanovalcev Brodar
ske ulice 14 odloČila za odklop od toplovodnega sistema ogrevanja, 
stanovalci Brodarske ulice 10 pa so sklenili, da to storijo v naslednji 
sezoni. 

Žel imo izpostavili naslednjo problematiko: 
1. Stanovalci so prakt ično nemočni , da bi stroške ogrevanja zmanj

šali ali njihovo skokovito rast omejili, kar povzroča slabo voljo, 
k i že kvarno vpliva na politično razpoloženje. 

2. Ker bodo stroški ogrevanja tudi nadalje rastli hitreje od rasti 
osebnih dohodkov, se bo v stanovanjski soseski povečalo število 
socialno ogroženih družin. Predlog, ki smo ga na seji odbora po
dali (izhaja pa iz sklepov in stališč sprejetih na skupščini SR Slo
venije), da bomo morali takšnim družinam ponuditi primerna 
starejša stanovanja (brez centralnega ogrevanja), je bil odločno 
zavrnjen kot tuj v naši družbi. 

3. Odklapljanje posameznih blokov od sistema toplovodnega 
omrežja pa postavlja naslednja vprašanja: 

a) Vsak objekt je dobil uporabno dovoljenje za daljinsko ogreva
nje iz skupne kotlovnice. 

A l i lahko zbor stanovalcev odloči drugače? Kakšna bo reakcija 
občinskih upravnih organov vključno z inšpekcijskimi službami do 
spremembe načina ogrevanja? 

b) V primeru individualnih kurišč se postavlja vprašanje ekologije 
v soseski. Zlasti se postavlja vprašanje požarne varnosti, saj potrjeni 

projekti za objekte ne predvidevajo prostorov za shrambo kurjave. 
c) V primeru prehoda na ogrpvanje z elektr ično energijo se po

stavlja vprašanje družbene upravičenosti take spremembe. 
Ob navedenih problemih pa je pomembna ugotovitev prisotnih 

na seji odbora za ogrevanje, da je sanacija toplovodnega sistema 
(izvedena v letošnjem letu) zagotovila enakomernejše ogrevanje 
stanovanj v stanovanjski soseski Rozmanov trg in da so le še redki 
stanovalci, ki se pritožujejo, da imajo hladno stanovanje. / . do
končno regulacijo sistema ogrevanja (do 15. I I. 1983) bodo od
pravljene tudi le težave. 

V P 

O B R A Z L O Ž I T E V P R O B L E M A T I K E O G R E 
V A N J A S T A N O V A N J S K E G A N A S E L J A R O 
Z M A N O V T R G V LITIJI 

Gradnja stanovanjske soseske Rozmanov trg v Litiji se je pričela v 
letu 1970, Gradnja je bila izvedena po sistemu gradnje za tfijf, investi
tor, projektant in izvajalec pa je bil SGD Beton Zagorje oh Savi. 

Zazidalni načrt za 10 sosesko je predvideval 15 stanovanjskih stol
pičev in 7 vrstnih blokov s tremi stopnišči, skupaj cca MH) stanovanj, 
/a ta obseg soseske je bila v leni 1971 projektirana in kasneje zgra
jena skupna kotlarna z uporabo tekočih gtniv. 

Projekt kotlarne predvideva regulacijo ogrevalne vode glede itazu-
zunanjo temperaturo v kotlovnici, čeprav to ni običajno in bi bila re
gulacija v samih stanovanjskih objektih primernejša. Zakaj laka od
ločitev, m znano. 

Kotlovnica je bila sicer zgrajena in je obratovala že v letu 1974, 
vendar brez uporabnega dovoljenja. Zaradi hrupa, ki so ga povzro
čali gorilci v kotlovnici, tri stanovanju, zgrajena nad kotlovnico, niso 
bila primerna za vselitev in" so se začasno uporabljala kot poslovni 
prostori. Ta problem je izvajalec rešil šele v letu 197h. 

Prve težave z ogrevanjem soseske pa so se pričele v leni 1980, ko je 
bila zgrajena in ogrevana približno dobra polovica predvidenih sta
novanj in je bilo potrebno priključili nadaljnjih 116 zgrajenih stano
vanj t Brodarska ulica). 

Ugotovljeno je bilo, da je kapaciteta kotlovnice že izčrpana in iti 
možno ogrevali novozgrajenih stanovitni. 

Konec letu 1980 je bila opravljena rekonstrukcija kotlovnice in ka
paciteta povečana tako, da je možno ogrevati še stanovanja na Bro
darski ulici. Za ostali del soseske, ki naj se bi po prvotnem načrtu 
ogreval iz. te skupne kotlovnice, pa je zgrajena nova. 

Z vključitvijo ogrevanja na Brodarski ulici v letu I9HI) in 1981 pa 
so se pričele pojavljati napake. Ob toplotnih preizkusih posameznih 
objektov je bilo ogrevanje normalno, celotnega sistema pa kljub za
gotovitvi projektantov, da je celotni sistem brez napak in da je po
trebna le (ina regulacija, ni bilo mogoče iianluviti in žt'egitlfrati 
tako, da bi bila vsa stanovanja normalno ogrevana. 

Izvajalec je skupaj s projektantom v ogrevalni sezoni 1980 -1981 
in I 98 / / 'AS' ' večk tat poizk usal zregitlirati celotni sistem tak o, da hi 
normalno deloval. Uspeh teh poizkusov pa je bil le, da.so bila kritičnu 
stanovanja le minimalno ogreta, nikakor pa ni bilo mogoče v vseh ob
jektih in stanovanjih zagotoviti enakomernega in normalnega ogre-
vitnja. 

Ker je projektant trmasto vztrajal, da je celoten sistem pravilno pro
jektiran in tudi pravilno izveden, je Samoupravna stanovanjska 
skupnost na predlog strokovne službe naročila revizijo projektov, ki 
so jo izdelali projektanti PA P Ljubljana. 

Revizija projektov je pokazala, da je za zagotovitev normalnega 
ogrevanja nujna sanacija - - predelava celotnega sistema ogrevanja, 
predvsem je potrebno prenesti regulacijo temperature ogrevalne vode 
iz. kotlovnice v posamezne objekte. 

Na osnovi navedenih ugotovitev smo naročili projekte za sanacijo 
ogrevanja in v letu 1983 pristopili k sami sanaciji, ki bo predvidoma 
končana v letu 1984. 

Poleg navedenega je bilo ob pregledih instalacij ogrevanja v stano
vanjih ugotovljeno, da v nekaterih objektih v posameznih stanova
njih kapaciteta vgrajenih radiatorjev odstopa od projektiranih. Za
hteva skupnosti stanovalcev v teh objektih, je, da izvajalec manjkajoče 
člene radiatorjev vgradi. 

Smatramo, da je izvajalec del, ki je bil obenem tudi projektant in in
vestitor gradnje, v celoti kriv za navedeno stanje, saj bi moral najka
sneje oh rekonstrukciji kotlovnice v letu 1-980 opravili tudi potrebne 
spremembe na sistemu ogrevanja, ki jih sicer predvideva sanacija. 

Izvajalec je ludi v celoti kriv za odstopanje od projektov pri vgradi
tvi radiatorjev, saj kljub večkratnim zahtevam za odpravo tega, dela 
ni opravil niti stanovalcem dokazal, da njihove zahteve niso upravi
čene. 

O navedeni problematiki smo razpravljali in sklepali: 
na organih stanovanjske skupnosti, 
v različnih komisijah ob prisotnosti projektantov in izvajalcev, 

- ha seji izvršnega sveta Skupščine občine Litija ob prisotnosti 
projektantov, izvajalcev in uporabnikov, 

- - na sejah odbora za ogrevanje v stanovanjski soseski itd. 
Izvajalec del je sicer opravil nekatera dela na toplovodnem ogfeva-

llju, ki pa bistvenega izboljšanja niso prinesla. 
Na podlagi izdelane revizije projektov in izvedbe smo predlagali 

organom upravljanja stanovanjske skupnosti, da z lastnimi s,red.stvi 
pričnemo sanirali stanje, pa tudi, da začnemo sodni postopek proti 
SGD Beton, TOZ.D Gtadmetal Litija, in T OZ. D Projektiva in razvoj 
Zagorje oh Savi. 

Instalaciji Ljubljana smo oddali dela na izdelavi tehnične doku
mentacije in izvedbe del. Dela so v zaključni fazi, za plačilo smo upo
rabili del sredstev amortizacije sklada stanovanjskih hiš, cca 
4,500.000,00 din Naša želja je bila, da najprej saniramo stanje in 
vsem stanovalcem zagotovimo približno enake pogoje ogrevanja, 
nato pa opravimo sodni postopek in dokazovanje krivde, saj se lahko 
zgodi, po mnenju tov. Benjamina Turka -občinskega javnega pra
vobranilca, da se bo sodni postopek zavlekel lahko tudi do treh let. 

Predlagamo uvedbo postopka za tožbo: 
1. SGD '/</. TON ZAGORJE OB SA VI, POZI) PROJEK 11V A IN 

RAZVOJ ZAGOR.il: OB SA VI zaradi pomanjkljivosti tehnične 
dokumentacije ter tudi zato, da ob dodatnem projektiranju rekon
strukcije kotlovnice v letu 1980 ni opravil potrebnih sprememb na 
sistemu ogrevanja, ki jih je dve leti kasneje ugotovil pregled teh
nične dokumentacije in da je s tem povzročil, da del stanovanj v 
Stanovanjskih blokih na Brodarski ulici 8. 10, 12, 14 in I (i ni 
ogrevan do temperature 19 stopinj ( elz.ija ter da ob vseh komisij
skih ugotavljanjih ni podal nikakršne rešitve za izbi/ljšanje siste
ma, pač pa vedno samo dokazoval in prepričeval, tla sistem ogre
vanja kakršen je, mora delovali. 

2. SGD Beton Zagorje ob Savi, TOZ.D GRADMETAl. LITIJA, 
zaradi odstopanja od projektov pri vgrajevanju radiatorjev, saj 
tudi kljub večkratnim urgencam ni izvedel dodatne montaže ra
diatorjev, zaradi nesolidne izvedbe kotlarne in ker priključne po
staje objektov niso izvedene po projektni dokumentaciji. 

.?. SGD BETON Zagorje ob Savi, TOZ.D Projektiva in razvoj Za
gorje ob Savi in TOZ.D Gradmetal Litija za povrnitev vseh stro
škov, ki jih je stanovanjska skupnost imela s sanacijo toplovod
nega sistema, ter za povrnitev stroškov ogrevanja vsem stanoval
cem, ki so ogrevanje sicer plačevali, stanovanja pa so imeli v zim
ski sezoni ogrela pod ll> stopinj C elzija. 

4. V primerit, da se bo po izvedbi del na sanaciji toplovodnega si
stema pokazalo, da določena stanovanja še ne bodo zadosti ogre
vana (minimalno do 19 stopinj Celzija), bo to pomenilo, dasonii-
pake tudi v hišni instalaciji in bomo tožbo razširili še za odpravo iti 
plačilo škode za le napake. To pa bo ugotovljeno še do konca me
seca novembra. 

SIA NOVA NJS K A S K U P NOS I 
Lili J A 

O B V E S T I L O 

Zakon o davkih občanov, ki ga uporabljamo od lanskega leta, določa, da uprava 
za družbene prihodke za neplačane davke ne izdaja več opominov. Izterjava se 
tako začne z izdajo sklepa o prisilni izterjavi. Le-ta se izvede iz dohodka ali terjatev 
zavezanca ter iz njegovega premoženja. Zakon točno določa, kateri predmeti in 
kateri dohodki so izvzeti iz izterjave (preživnina, odškodnine, socialnovarstvene 
pomoči, štipendije, nadomestila brezposelnim, sredstva za nujno preživljanje). 

Z a neplačane obveznosti plačujejo zavezanci zamudne obresti, katerih višino 
sprotno določa republiški izvršni svet v skladu s politiko obrestnih mer. V letu 
1983 so bile za čas od 1. 1. do 30. 9. določene 25% obresti'. O d 1. 10. 
1983 dalje pa znašajo zamudne obresti 35 %. Zato opozarjamo občane, da ne ča
kajo opomina za plačilo davka, ker ga ne bodo dobili, temveč naj davek plačujejo 
do roka, ki je označen na položnici za plačilo akontacije ali na odločbi za odmero. 
Redno plačevanje davkov in prispevkov predstavlja izpolnjevanje z ustavo in za
konom predpisanih družbenih obveznosti za urejeno financiranje splošne in 
skupne porabe v posamezni družbenopolitični skupnosti, zato se v primeru, če po
samezni občani le-teh sami ne plačajo v predpisanih rokih, izterjava zaostri. 

Uprava za družbene prihodke 

Okrožni odbor nekdanjih aktivistov O F Litija in 
okrajni odbor O F Zasavje — v sodelovanju z obč insk imi 
organizacijami S Z D L in Z Z B N O V D o m ž a l e , Litija in 
Ljubljana—Moste—Polje ter krajevne skupnosti z druž
benopol i t i čn imi organizacijami Velika vas — D e š e n , 
Kibče in D o l s k o - S e n o ž e t i 

vabijo 
nekdanje aktiviste O F , borce N O V in o b č a n e na slove
sno otvor i tev d o m a d r u ž b e n i h organizaci j v kra jevni 
skupnost i V e l i k a vas — D e š e n in podel i tev posebnih 
pr iznanj O F par t i zansk im d r u ž i n a m iz nekdanjega okra ja 
O F Zasavje za n j ihovo ak t ivno de lo v N O B . 

Pr i redi tev , k i je z d r u ž e n a s p raznovanjem 40- le tn ice 
II. zasedanja A V N O J , bo v nedel jo, 27. novembra 1983 
s p r i č e t k o m ob 10. uri v novem d o m u na H r i b u nad R i b -
č a m i . P o pr i redi tv i bo t o v a r i š k o s r e č a n j e . 

N a o tvor i tev še posebej vab imo aktiviste O F i n borce 
N O V , k i so se v č a s u N O B z a d r ž e v a l i v teh kra j ih . D o 
stop z av tom je po zasavski cesti p r i odcepu v R i b č a h al i 
pa iz M o r a v č p reko G r m a č . 

P r ip rav l j a ln i odbor 

Občinska konferenca 
Z S M S Litija vas v sodelo
vanju s kulturnozabavnitn 
programom Radia Ljub
ljana vabi na ogled javne 
radijske oddaje Spozna
vajmo svet in domovino, ki 
bo v soboto, 24. decembra 
1983 ob 17. uri v dvorani na 
Stravbah v Li t i j i . 

Oglejte si to zanimivo 
prireditev, na kateri bo na
stopilo veliko znanih glas
benih in igralskih obrazov, 
povezovla pa jo bosta 
Menči Klančar in Rado 
Časi. 

V tekmovalnem delu 
bosta nastopili ekipi iz 
Obreza pri Ormožu ter 
ekipa Občinske konference 
Z S M S Liti ja, kateri bo vaša 
pomoč še kako dobrodošla. 

Vstopnice lahko dobite 
od 10. decembra dalje na 
Občinski konferenci Z S M S 
Litija in v trafiki pri nad
vozu po enotni ceni 80,00 
din. 

Občinska 
konferenca 

Z S M S Litija 

http://ZAGOR.il


Reševalni prevozi niso Ponovno Steklina 
taksi služba 

Zdravstvo je delovno področ
je, ki je v naši družbi deležno po
sebne skrbi. Toda družbenoeko
nomske razmere v zadnjem času 
vse bolj pritiskajo tudi na 
»zdravstveni dinar«. Taka situa
cija narekuje odgovorno uskla
jevanje porabe z materialnimi 
možnostmi, kar pa ni lahko 
opravilo. Dosegli smo relativno 
visok zdravstveni standard, ki ga 
v stabilizacijskih časih ne bo mo
goče obdržati . Če že mora tako 
biti, naj bi bilo to č immanj bole
če. Ob taki naravnanosti je Ob
činska zdravstvena skupnost L i 
tija na zadnji seji skupščine 
sprejela stabilizacijski program, 
ki naj bi bi l izhod iz sedanjih f i 
nančnih težav. 

D o l o č e n o je, da se morata 
T O Z D Zdravstveno varstvo 
Lit i ja in Klinični center Ljub
ljana dogovoriti o tem, kakšno 
medicinsko dokumentacijo mora 
imeti s seboj uporabnik ob napo
titvi k specialistu, da bi se izognili 
nekaterim ponovnim pregledom 
in preiskavam. Zaostren je 
odnos do plačila participacije. 

Reševalni prevozi so ome
jeni le na primere, ko je taka 
vožnja res medicinsko utemelje
na. 

Zdravil iško zdravljenje je 
omejeno le na t.i . podal jšano 
bolnišnično zdravljenje in pri
mere, ki bi se dali tako razumeti. 
Ta kriterij velja za vse uporab
nike. Trajanje zdravifiškega 
zdravljenja določa konzilij zdrav
nikov bolnišnice ali klinike; če pa 
uporabnika pošlje na zdravljenje 
konzilij zdravstvenega doma, se 
trajanje zdravljenja omeji na 14 
dni. 

Ukrep glede odobravanja bol
niškega staleža določa več reda 
in odgovornosti. Zdravnika za
vezuje k poostrenemu kriteriju, 
organizacije združenega dela k 
izboljšanju delovnih pogojev in 
varstva pri delu, uporabnike pa k 
samodisciplini. Še posebej pre-

Oktober 
požarne 

cizno je urejeno odobravanje 
bolniškega staleža uporabnikom, 
ki zbolijo v kraju svojega stal
nega prebivališča, ki pa je izven 
naše občine. 

V programu je tudi zapisano, 
da je treba z ustrezno ekonom
sko analizo ugotoviti ali bi kazalo 
zaradi nerentabilnosti ukiniti 
zdravstveno ambulanto na 
Dolah pri Li t i j i . 

V programu se predvideva 
možnost , da se v osnovnem 
zdravstvu preide od sistema de
žurstva na izmensko delo, kar naj 
bi pripomoglo k racionalnejšem 
poslovanju v zdravstvenem 
domu. I .B. 

Jeseni 1980 se je v naši občini pojavila steklina, nevarna kužna bo
lezen, ki ogroža vse vrste živali in tudi ljudi. Bolezen se prenaša od ži
vali na ljudi in obratno, zato spada med zoonoze. Povzroča jo zelo 
majhna živalica, velika od 100 do 150 milimikronov, imenovana virus 
stekline. Virus so znanstveni delavci odkrili že 1903. leta. Dognali so 
da zelo slabo prenaša višje temperature (že pri temperaturi nad 40 
stopinj C se uniči), dokaj odporen pa je pri nizkih temperaturah. Zato 
se ta bolezen pojavlja v hladnem jesenskem in zimskem času. Zani
mivo je, da ga sobna temperatura ubije že v nekaj urah. 

Najpogosteje bolezen opazimo pri lisicah, psih in mačkah. Zaradi 
teh so v nevarnosti druge živali, prav tako tudi ljudje. Okužba najpo
gosteje nastane z ugrizom ali s praksami bolnih živali. Bolezenske 
spremembe se kažejo na živčnih ganglijskih celicah v možganih. T u se 
namreč pojavijo mikroskopsko majhna telesca, k i j ih po znanstve
niku Negnju imenujemo Negrijeva telesca. 

Steklina se lahko pojavi v divji ali tihi obliki . Pri divji obliki opa-

Nova številka 
mladinskega glasila 

Center za obveščanje in propagando pri občinski konferenci ZSMS Litija je 
izdal tretjo številko mladinskega glasila v letošnjem letu. Tehnično je zadnja 
številka na višjem nivoju od prejšnjih, povedati pa je treba, da glasilo obliku
jejo le najbolj pridni člani centra. Glasilo pošljejo v vse osnovne organizacije, 
verjetno pa v večini primerov ostane v rokah predsednika, sicer bi bili odmevi 
in dopisovanja vanj pogostejši. V Centru zelo pogrešajo prispevke prav iz 
osnovnih organizacij, in sicer o delu in problemih, ki se pojavljajo, tudi kritične 
članke mlade generacije. Glasilo obsega vsa področja mladinskih aktivnoti od 
mladinskega prostovoljnega dela in informiranja do glasbenih novic, kulturnih 
in športnih poročil ter seveda križank in razvedrila. Da bi bilo še kvalitetnejše, 
bi morali okrepiti dopisniško mrežo in pridobiti še več mladih, ki bi bili priprav
ljeni sodelovati pri oblikovanju in urejanju glasila, saj sedaj vse delo opravlja 
le nekaj posameznikov. Kljub vsem tem težavam pa je glasilo kvalitetno, in
formativno in poučno in ga vsekakor velja prelistati. RB 

Make up 66 na Novem rocku. Z leve proti desni: basist Marko Banič, 
pevka Deja Mušič in kitarist Sašo Bole (foto: RB) 

— mesec 
varnosti 

V tem mesecu gasilske organizacije namenjajo posebno pozornost 
usposabljanju in vzgoji človeka, da bo v primeru potrebe pravočasno 
in strokovno ukrepal. Samozašči tno ravnanje na področju požarnega 
varstva pa je tudi pomembna sestavina splošne ljudske obrambe in 
družbene samozaščite in je važen člen splošne varnosti naše samou
pravne socialistične družbe. 

Občinska gasilska zveza Lit i ja je za mesec požarne varnosti izdelala 
program, ki med drugim obsega. 
1. Prevent ivno-požarnovarnos tne preglede, ki so jih izvajala gasil

ska društva po K S . Pregledanih je bilo 269 objektov (stan. hiš, go
spodarskih poslopij, obrtnih prostorov, trgovskih in poslovnih pro
storov itd). Akc i ja se še nadaljuje. 

2. Sodelovanje s šolami: pisanje spisov, izdelava raznih likov in risb 
na temo »preprečujmo požare« . 

3. Predvajanje filmov o požarih in preprečevanju le-teh v K S I N 
O Z D ter osnovnih šolah. 

4. Druš tvene vaje za preverjanje znanja. 
5. A k c i j o N N N P . 

Nekatera gasilska društva so program razširila še z urejanjem oko
lja gasilskih domov ter čiščenjem in urejanjem gasilne opreme. Sku
paj s C Z so preverjali vodno stanje po vaseh, čistili hidrante in vod
njake. 

Z a zaključek pa je bila 27. 10. 1983 na Rozmanovem trgu (samski 
dom) izvedena vaja, s katero so gasilci preizkusili usposobljenost za 
reševanje v primeru potresa. Vaja je dobro uspela z ozirom na to, da je 
bila nepričakovana. 

Gasilsko društvo Lit i ja je v 11. pol. meseca oktobra v dvorani gasil
skega doma Lit i ja pripravilo tudi razstavo gasilskega orodja in opreme 
ki si jo je ogledalo cca 450 obiskovalcev, predvsem šolske mladine. 
Vse naše dejavnosti potekajo v duhu predkongresne aktivnosti za X . 
kongres Gasilske zveze Slovenije, ki bo v letu 1984. 

Mesec požarne varnosti pa naj vzpodbudi slehernega posameznika, 
društvo, družbenopol i t ično organizacijo, združeno delo in druge za 
uresničevanje oz. vključevanje v množično akcijo Dod geslom: 
» V A R N O S T P R E D P O Ž A R O M — N A Š A V S A K D A N J A S K R B « . 

M . M . 

Kar znaš, 
to veljaš 

V ciklu zabavnoglasbenih oddaj, ki jih 
organizira radio Ljubljana, je bila v torek, 
25. oktobra popoldne v dvorani na Stav
bah prireditev Kar znaš, to veljaš. V 
enotirni oddaji, ki jo je neposredno prena
šal drugi program radia, se je pred več kol 
200 poslušalci v dvorani predstavilo enajst 
glasbenih skupin in posameznikov. Mladi 
ustvarjalci so se predstavili z vsemi gla
sbenimi zvrstmi, od narodnozabavne do 
popularne, akustične in punk glasbe. Tako 
je z narodno Superavtomat spravila v 
smeh vse poslušalce Olga Grm iz Ga-
brovke, mladi so sc ogreli ob poslušanju 
zelo mlade litijsko-jevniške punk grupe 
Zimmer frči s skladbo Tankist Franci, za
htevnejšim poslušalcem pa se je predsta
vila ljubljanska akustična skupina Božično 
darilo s čudovito škotsko narodno A m 
Male Sine, tehnično najbolj zahtevno 
skladbo v oddaji. 

Žirijo so sestavili tik pred oddajo iz vrst 
poslušalcev. Prvo mesto je dodelila Janiju 
in Metki Slimšek, iz Litije, ki sta se pred
stavila i lastno skladbo Punčka, s prvim 
mestom pa sta si priborila pravico do na
stopa v finaini oddaji. Med boljšimi bi 
lahko omenili šc duet Urško in Neli Vozelj 
ter kantavtorko Sando Krnc, nastopili,pa 
so še trio Mirjam, Marinka in Nuša, kan-
tavtor Bogdan Gombač , harmonikar 
Dušan Kotar ter pevka Majda Kovačič. 

Radio Ljubljana je oddajo pripravil v 
sodciovan ju z občinsko konferenco ZSMS 
Litija. 

R B 

Uspeh 
pevke Deje 

Mušič 
V začetku oktobra je izšla kaseta, 

ki jo je pod pokroviteljstvom sejma 
Alpe Adria izdalo Gospodarsko raz
stavišče Na Gospodarskem razsta
višču so za začetek predlagali, da pri 
snemanju kasete sodelujejo tudi 
skupine, ki so bolj znane in uveljav
ljene. Tako so kasete posnele štiri 
grupe, obvezale pa so se, da bodo 
spomladi sodelovale na sejmu A A . 
To so perspektivne mlade skupine, ki 
igrajo predvsem najnovejšo glasbo v 
ritmu punčk glasbe. 

Deja Mušič, ki poje pri skupini 
Make up 66, je tako prva občanka, ki 
ji je uspelo, da je v sodelovanju z 
drugimi ansambli uspela v glasbenem 
svetu kot pevka. Make up 66 se je na 
kaseti predstavil z dvema lastnima 
skladbama. Kot pevka je članica an
sambla eno leto, prej pa je kot kan-
tavtorica nastopala tri leta. Največje 
uspehe je dosegla na oddajah Kar 
znaš, to veljaš. Deja z Make up 66 
nastopa predvsem na radiu, trikrat 
pa so že nastopili v Sava centru v 
Beogradu, kjer so kritiki njihove na
stope dobro ocenili. Sodelovali so že 
tudi na prireditvah, kot so: Novi 
ročk, Prisluhnite, izberite ter na Slo
venski popevki. 

Deja je vsekakor perspektivna 
pevka, v sestavi ansambla jo lahko 
poslušate v živo v diskoteki Turist v 
Ljubljani, kaseto pa lahko kupite na 
GR, v Maximarketu ali pa na občin
ski konferenci ZSMS Litija. ^ g 

Zmagovalni par Metka in Jani 
(foto: RB) 

Požar ne izbira mesta; gori lahko 
(udi v višjih nadstropjih 
(foto: Zofka) 

Vsak čas mora priteci voda (foto: 
Zofka) 

Kam nova generacija 
osmošolcev? 

Učenci naših osnovnih šol so že povedali, kam nameravajo po kon
čani osnovni šoli. 

Večina jih namerava doseči poklice v srednjem izobraževanju, od 
teh kar 44 % zahtevnosti tehnika. N a drugi strani je skoraj 20 % učen
cev, ki se ne nameravajo izobraževati. Ta podatek je zaskrbljujoč, ker 
predstavljajo ti učenci zaradi svoje mladoletnosti problem pri iskanju 
ustrezne zaposlitve. Delovne organizacije jih namreč ne morejo spre
jeti v izmensko delo. 

Po usmeritvah jih večina želi v kovinarstvo in strojništvo (29), kme
tijstvo (11), tekstilno-konfekcijsko usmeritev (12), gostinstvo (13), 
zdravstvo (12), pedagoške šole (16) v vse ostale programe pa želi le po 
nekaj učencev. Zanimivo je, da kandidatk za administrativno dejav
nost nimamo, za ekonomiko in P T T prometno dejavnost pa je le vsega 
skupaj 5 učenk. Nekaj učencev se še ni odločilo. Goj imo upanje za 
kandidata za sprejem v vojaško šolo v Zagrebu in na gimnaziji Franc 
Rozman — Stane v Ljubljani. 

Seveda bo potrebno želje prilagoditi potrebam združenega dela. 
vpisnim kapacitetam in razpisanim kadrovskim štipendijam. Zato 
čaka še vse trezen premislek o poklicni odločitvi. M . H . 

žamo tri stadije: stadij potrtosti, vzdražljivosti in ohromelosti. Ohro
melost se pojavi v čeljustih in zadnjem delu telesa. Pri človeku je naj
pogostejša divja oblika stekline. Bolezen traja od 5 do 8 dni, inkuba
cijska doba pa od 20 do 60 dni. Znani so primeri, ko je bila ta doba 
tudi kfajša ali daljša. 

Virus je občutljiv na razkužila in razne kemikalije, lužine in kisline. 
Zaradi resnosti bolezni smo v občini Lit i ja od avgusta 1980 pa do 

danes pošiljali zavodu pri veterinarski fakulteti na pregled vse uple
njene lisice, mačke in pse. 6. julija 1982 je bila evidentirana zadnja 
stekla žival. Upleni l jo je Mi lan Zupančič iz Lovske družine Vače. 

V novembru 1983 pa smo od inštituta pri Veterinarski fakulteti v 
Ljubljani spet prejeli obvestilo, da sta bil i dve lisici stekli. Eno so ubili 
v Ješčah, drugo pa v Lazah pri Gabrovki . Takoj smo pričeli ukrepati v 
skladu z zakonom. Na ogroženem območju smo odstranili pse in 
mačke , dvorišča pa razkužili. Ljudi , ki so prišli v stik z ubitimi lisicami, 
smo poslali na cepljenje proti steklini. Takoj ko smo prejeli sporočilo, 
smo obvestili tudi vse šole in lovske družine ter j im dali ustrezna na
vodila. 

Veterinarski inšpektor je izdal lovskim družinam in drugim prav
nim osebam odločbo o pregonu divjadi in preventivi. 

O b č a n e opozarjamo, da se izogibajo vseh sumljivih živali, predv
sem lisic, psov In potepuških mačk. Če opazijo kakršnokoli nena
vadno vedenje le-teh, naj sporočijo najbližji veterinarski organizaciji 
ali veterinarskemu inšpektorju S O Liti ja. j JJ 

Na podlagi 2. odst. 38. člena Zakona o varstvu živali pred 
kužnimi boleznimi (Ur. list SRS, št. 18/77 in 1/78) in 9. člena 
Odredbe o ukrepih za preprečevanje, zatiranje in izkoreninje
nje stekline (Ur. I. SRS, št. 25/78) ter 329. člena statuta občine 
Litija (Ur. 1. SRS, št. 12/78) je izvršni svet Skupščine občine L i 
tija na svoji 87. seji dne 14. oktobra 1980 sprejel 

ODREDBO 
o ukrepih za preprečevanje, zatiranje in izko
reninjenje stekline. 

1. člen 
S to odredbo se na območju občine kot neposredno ogrožene 

s steklino odreja kontumac psov in mačk ter prepoveduje lov s 
psi. 

2. člen 
V času kontumaca morajo biti psi privezani ali zaprti, kadar 

pa so zunaj bivališča, morajo biti na vrvici in z nagobčnikom. 
Mačke morajo biti v času kontumaca zaprte. 

3. člen 
V času kontumaca psi in mačke ne smejo zapustiti območja 

občine. Določba ne velja za rodovniške živali, ki se odprem-
Ijajo na razstavo ali vzrejni pregled z dovoljenjem veterinarske 
organizacije, ki mora živali pregledati in izdati potrdilo. 

Določbe iz 2. in 3. člena ne veljajo za pse organov za notranje 
zadeve, carinske in reševalne službe, J L A ter vodiče slepih, če 
gre za neodložljive zadeve. 

4. člen 
V s i psi morajo biti preventivno cepljeni proti steklini, takoj 

ko dopolnijo 4 mesece starosti. 
Psi, k i se uporabljajo za lov, pa morajo biti dvakrat na leto 

zaščitno cepljeni proti steklini v časovnem zaporedju, da bo v 
skladu z navodili proizvajalca vakcine. 

5. člen 
Člani lovskih organizacij in veterinarsko-higienska služba so 

dolžni pokončat i : 
— neregistrirane in necepljene pse, 
— pse brez znamki ce, 
— pse, ki niso privezani ali zunaj bivališča niso na vrvici in z 

nagobčnikom. 
— mačke , ki niso zaprte. 

6. člen 
Lovske družine so dolžne pokončevat i zveri in pižmovke. 

7. člen 
Sveti krajevnih skupnosti so dolžni na svojem območju sode

lovati pri izvajanju določil te odredbe in posvetiti posebno po
zornost preventivnemu cepljenju psov in drugih živali. 

Občani so dolžni o gibanju živali, navedenih v 2. odst. 5. 
č lena, in drugih živali, ki bi se nenaravno vedle, nemudoma ob
vestiti veterinarsko inšpekcijo. 

8. člen 
Trupla pokončanih zveri in pižmovk morajo člani lovske or

ganizacije takoj zapakirati v nepropustno vrečo in jo z označbo 
kraja in dneva odstrela oziroma najdbe takoj poslati najbližji 
veterinarski organizaciji. 

Veterinarska organizacija poskrbi za laboratorijski pregled 
možganov take živali, veterinarsko-higiensk.aslužba pa za ne
škodljivo odstranitev trupla. 

V izjemnih primerih, ko je zaradi velike oddaljenosti ali ne
dostopnega zemljišča transport trupla poginjene ali ubite div
jadi iz 1. odst. tega člena težaven, se sme truplo zakopati na 
kraju odstrela ali najdbe. Jama mora biti tako globoka, da je 
truplo pokrito z najmanj 1 m visoko plastjo zemlje ali kamenja. 

9. člen 
Prepovedano je odirati trupla divjadi iz 1. odst. prejšnjega 

člena in jemati lovske trofeje te divjadi. 

10. člen 
Lovska organizacija mora prijaviti pristojnemu občinskemu 

organu veterinarske inšpekcije odstrel druge divjadi, ki se je 
nenaravno vedla, in ravnati s truplom v smislu 7. člena te 
odredbe. 

11. člen 
Nadzorstvo nad izvajanjem te odrebe opravlja pristojni ob

činski organ veterinarske inšpekcije. 

12. člen 
Kršitev določb te odredbe se kaznuje po zakonu o varstvu ži

vali pred kužnimi boleznimi, k i ogrožajo vso državo (Ur . 1. 
S F R J , št. 43/76). 

13. člen 
Ta odredba začne veljati naslednji dan po objavi v Uradnem 

listu, 

•Št, 322—7/79 
Li t i ja , dne 14. oktobra 1980 

Predsednik 
Izvršnega sveta 



N O V I C E IZ S A M O U P R A V N E SKUPNOSTI Z A Z A P O S L O V A N J E 

Izguba pravice do denarnega nadomestila 

V 9. številki Glasila občanov 
smo podrobno opredelili pogoje 
za pridobitev pravice do denar
nega nadomestila oz. denarne 
pomoči za čas brezposelnosti, čas 
prejemanja in višino, danes pa 
bomo opredelili kriterije za 
izgubo te pravice. 

Kriteri j i za izgubo pravice do 
denarnega nadomestila so na eni 
strani predvsem strokovne nara
ve, in sicer: 

— če je oseba uveljavila pra
vico do invalidske ali starostne 
pokojnine, 

— če je odšla na odsluženje 
vojaškega roka, 

— če prestaja kazen zapora 
daljšo od 3 mesecev, 

— s smrtjo prejemnika (ta 
pravica namreč ni prenosljiva na 
drugo osebo). 

Poleg strokovnih kriterijev za 
izgubo pravice do denarnega 
nadomestila, ki so pogojeni z ob
jektivno nastalimi dejstvi, pa so 
zelo na tančno opredeljeni krite
riji za izgubo v primerih, ko 
oseba neupravičeno odkloni po
nujeno zaposlitev. 

T i kriteriji so prakt ično pov
sem na novo oblikovani v skladu 
s spremembami in dopolnitvami 
zakona o zavarovanju za primer 
brezposenosti in so bil i sprejeti v 
skupščini Zveze skupnosti za za

poslovanje SR Slovenije ter ve
ljajo za celotno Slovenijo. 

Brezposelna oseba, ki prejema 
denarno nadomestilo, izgubi to 
pravico: 1. če odkloni zaposlitev 
na delih in nalogah: 

— ki ustrezajo njeni stopnji 
in smeri strokovne izobrazbe, 

— k i zalitevajo nižjo stro
kovno izobrazbo iste ali podobne 
smeri, 

— če ta oseba razpolaga z 
ustreznimi znanji ali j i je hkrati 
bilo zagotovljeno izpopolnjeva
nje strokovne izobrazbe (prek-
valifikacija),usposabljanje z 
delom oziroma delovna rehabili
tacija oz. če ima za ponujeno 
delo ustrezne psihične lastnosti. 

Ta kriterij se uporabi pri ose
bah, k i prejemajo denarno nado
mestilo že 6 mesecev in j im ni 
bilo mogoče ponuditi zaposlitve 
po prvi alinei. 

2. Č e odkloni izobraževanje 
ali usposabljanje; 

3. Č e odkloni začasno zaposli
tev v izjemnih razmerah (popla
ve, potresi, nujna spravila poljš
čin in podobno) oz. ko so organi
zirane delovne akcije in so j i s 
takšno zaposlitvijo zagotovljena 
sredstva za preživljanje: 

4. Č e odkloni zaposlitev, ki j i 
je bila ponuđena po prejšnjih 
alineah in je kraj zaposlitve 

Filmski kažipot 
— V decembru si bodo kinoobiskovalci lahko ogledali v šmarskem 

kinu ameriški vohunski film » F U R I J A « , domačo dramo » V O N J P O 
K U T I N A H « , ameriški erotični film » L J U B E Z E N S K I V R T I L J A K « , 
k i ni primeren za mladino do 15. leta starosti, letošnji spored pa bo 
zaključila ameriška drama » P L A V A L A G U N A « . 

Načrtujejo skupne 
prireditve in akcije 

— Na nedavnem posvetu mentorjev šolskih kulturnih društev, ki ga 
je organizirala Zveza kulturnih organizacij Li t i ja , so prisotni ugotovi
l i , da se sodelovanje med šolami na kulturnem področju vse bolj krepi. 
Ž e v tem šolskem letu so uspešno izvedli srečanji mladih likovnikov in 
pisateljev kmetiških povesti, načrtujejo pa še organizacijo male novi
narske šole, skupno praznovanje 8. februarja, zaključno prireditev ob 
branju za bralno značko, kulturno prireditev ob dnevu matičnih šol, 
občinsko revijo otroških in mladinskih pevskih zborov, srečanja mla
dih pevcev vseh treh matičnih šol in organizacijo ter obiske prireditev 
med zimskimi in letnimi počitnicami. 

Priprave na letno 
konferenco 

— V drugi polovici oktobra so se sestali predsedniki kulturnih druš
tev in samostojnih skupin naše občine. Dogovori l i so se, da bodo še v 
tem letu sklicali svoje odbore, kjer bodo spregovorili o vsebini pro
gramov za t ekočo sezono. N a posvetu pa so se zedinili tudi za osrednje 
točke letošnje konference Zveze kulturnih organizacij Li t i ja , ki bo v 
drugi polovici novembra. Poleg obravnave in sprejema programa dela 
za leto 1984 bodo obširno spregovorili še o organizacijskem utrjeva
nju in razvijanju ljubiteljskih organizacij ter o skrbi za varstvo na
ravne in kulturne dediščine. 

Prva abonmajska 
predstava 

— Letošnji abonma je začelo 4. novembra Šent jakobsko gledališče 
iz Ljubljane, k i je uprizorilo Molierovo komedijo S K O P U H . To
kratni odziv na vpis abonmaja je zelo skromen, saj je bila med 15 obi
skovalci komaj polovica abonentov. Zanimiv je podatek, da je naj
manj zanimanja za abonmajske karte v večjih delovnih organizacijah. 
Upajmo, da bo na drugi predstavi 9. decembra bolje. 

B .Ž. 

Zavod za izobraževanje in kulturo 
L I T I J A 

D E L A V S K A U N I V E R Z A 

O B V E Š Č A 

da so se pričeli naslednji tečaji: 
— šiviljski, 
— strojepisni, 
— za voznike viličarja. 

Prijavite se lahko še do 25. novembra 1983. 

oddaljen manj kot 40 km od 
kraja njenega'stalnega bivališča 
ter dosegljiv z javnimi prevoz
nimi sredstvi (npr. Lit i ja — 
Ljubljana); 

5. Č e se oseba na pismeno va
bilo skupnosti za zaposlovanje 
dvakrat zaporedoma ni javila ali 
svojega izostanka v roku 3 dni po 
prejemu obvestila ni opravičila. 

Ustrezne psihofizične lastnosti 
osebe, ki so navedene v drugi ali
nei prve točke, ugotavlja stro
kovna komisija I. stopnje za ugo
tavljanje delovne zmožnosti pri 
Skupnosti za zaposlovanje Ljub
ljana. 

V komisiji so zdravnik, psihia
ter, specialist za področje uspo
sabljanja invalidnih oseb, so
cialni delavec in svetovalec zapo
slitve, ki je osebo napotil na oce
nitev delovne zmožnost i . Z o 
per sklep navedene komisije je 
možna pri tožba na komisijo II. 
stopnje pri Zvezi skupnosti za za
poslovanje S R Slovenije. 

Zahtevek za uveljavljanje 
pravice do denarnega nadome
stila vloži brezposelna oseba pri 
skupnosti za zaposlovanje, kjer 
ima stalno bivališče, denarno na
domestilo pa izplačuje skupnost 
za zaposlovanje tiste občine, v 
kateri je osebi prenehalo de
lovno razmerje. 

Č e ima npr. bivališče v občini 
Lit i ja , zaposlena pa je bila v 
Zagorju, vloži zahtevek pri nas, 
sredstva pa gredo iz zagorske 
skupnosti za zaposlovanje. To 
smo s primerom ponazorili zato, 
ker je v občini Lit i ja majhno šte
vilo oseb, ki prejemajo denarno 
nadomestilo, v povprečju jih 
prejema okoli 5 letno, čas izpla
čevanja pa je od 3 — 5 mesecev. 

Pri pregledovanju struktur 
prejemnikov denarnega nado
mestila že dalj časa ugotavljamo, 
da je največ tistih oseb, ki so se 
zaposlile za določen čas za 
opravljanje pripravniške dobe in 
mlajših žensk, ki so v času zapo
slitve za določen čas postale no
seče in imajo pravico do denar
nega nadomestila za celotno ob
dobje porodniškega dopusta, kot 
če bi bile v delovnem razmerju. 

Osebe, pri katerih je bila prva 
zaposlitev za določen čas, imajo 
pravico do denarnega nadome
stila. To so predvsem tisti, ki so 
opravljali pr ipravniško dobo. 

Pri osebah, pri katerih je pre
nehalo delovno razmerje za do
ločen čas, pa to ni bila njihova 
prva zaposlitev, se ugotavljajo 
vse dotedanje zaposlitve. 

Č e se ugotovi, da je imela 
oseba zaposlitev za nedoločen 
čas in jo je pustila samovoljno 
oziroma ji je prenehalo delovno 
razmerje po njeni krivdi, pravice 
do denarnega nadomestila 
NIMA. 

M . P . 

Pisatelji na Bogenšperku 
V petek, 4. novembra so se tokrat že drugič zbrali na Bogenšperku 

pisatelji kmečkih povesti, ki svoja dela objavljajo v zbirki Kmečkega 
glasu. 

Dopoldne so o svojem ustvarjalnem delu pripovedovali šolarjem na 
vseh treh osnovnih šolah, popoldne pa so se s predstavniki založbe 
K m e č k i glas pogovarjali o delih, ki bodo izšla v prihodnji sezoni. 

N a pogovoru so sodelovali: Magda Stražišar—Magduška, Joži 
Munih - Petrič, Mar i jaNemanj ič A n i c a Zidar, Jože Petek, Janez Švajn-
cer starejši in mlajši, Ladislav Črnologar, Jože Peternelj, Janez 
Zupan, Ivan Sivec, Karel Leskovec ter Zlata in Jože Volarič. 

Dogovoril i so se tudi, da bo odslej srečanje tradicionalno in da ga 
bodo drugo leto razširili še z literarnimi večeri v K S . 

O čem razmišlja pisateljica Joži Munih—Petrič? O novi knjigi, ali o 
tem, da jc na gradu Bogenšperk kar prijetno (foto: GO) 

Knjižnična in knjižna 
vzgoja 

V mesecu knjige — od 15. ok
tobra do 15. novembra — je 
vrata knjižnice prestopilo 
dnevno od 50 do 250 obiskoval
cev. Vzrok za tako velik obisk je 
bila tudi organizirana knjižnična 
in knjižna vzgoja. 

Povabi h' smo učence osnovne 
šole v L i t i j i , da s svojimi učitelji
cami obiščejo našo knjižnico. 
Odzvali so se učenci vseh razre
dov iz stare šole in oba prva ra
zreda iz nove šole. Ure v knjiž
nici so hitro minile. Učenci so v i 
deli našo najdebelejšo, največjo, 
najmanjšo in najstarejšo knjigo, 
naučili so se iskati knjige po pol i 
cah, prelistah* so nove knjige in 
poslušali odlomke iz zabavnih 
knjig. Obiskali so nas tudi cici
bani iz V V E Najdihojca. 

V mesecu knjige smo za 
učence in cicibane organizirali 8 
ur pravljic, 11 pedagoških ur in 3 
ure vrtca na obisku, obiskovalcev 
pa je bilo 570. 

Tudi bralci so knjižnico obi
skovali pogosteje, saj j ih je bilo v 
tem mesecu kar 1.500,-izposodili 
so si 3.400 knjig, na novo pa se je 
vpisalo 30 članov. Marsikdo je 
posedel tudi v čitalnici in prelistal 
revije, 58 revij pa so si izposodili 
domov. 

Organizirane oblike dela z 
mladimi bralci povečujejo šte
vilo članov knjižnice iz dveh 
vzrokov: 

— učenci, ki obiskujejo knjiž
nico s svojimi tovarišicami vseh 
osem let osnovne šole, ostanejo 
bralci tudi v srednji šoli in potem, 
ko se zaposlijo; 

— pri prvem vpisu navadno 
pridejo z učenci tudi starši, mar
sikateri si izposodi knjigo zase in 
tako spet postane član knjižnice. 

Organizirane oblike ne pote
kajo samo v mesecu knjige, 
ampak vse leto in bomo z njimi še 
nadaljevali. 

J . K . / ' 
Uslužbenka nujno potrebuje 
enosobno stanovanje ali garso
njero v Litiji. Ponudbe pošljite 
na uredništvo Glasila občanov, 
Parmova 9, Litija. 

Študent- job delu nujno potre
buje sobo s posebnim vhodom v 
Litiji. Ponudbe pošljite na 
uredništvo Glasila Občanov, 
Parmova 9, Litija. 

• M L A D I V P R O C E S U K M E T I J S K E P R O I Z V O D 
N J E 

ZEMLJO KMETOM 
Geslo »tovarne delavcem« bi lahko danes spremenili v 

geslo »zemljo kmetom«. V času današnje ekonomske 
krize, ob pomanjkanju osnovnih življenjskih sredstev, 
naraščanju prebivalstva, pomanjkanju deviznih sredstev 
za uvoz, nepravilnostih gospodarjenja in ravnanja na po
dročju kmetijskih dejavnosti v preteklosti, nepravilnem 
odnosu do kmetov in kmečkega prebivalstva ter neučin
kovitem delu organov v občinah, republikah in na zvezni 
ravni smo spoznali, da je prišlo do zaostajanja in poča
snejše rasti kmetijstva v naši deželi. Jugoslavija je bila po 
vojni predvsem agrarna dežela. Nato smo začeli razvijati 
industrijo, ob tem pa smo vedno bolj pozabljali na razvoj 
kmetijstva. V zadnjih letih pospešeno razvijamo tudi kme
tijske dejavnosti. Spoznali smo, da je ekonomičneje 
hrano pridelati doma, kot pa zanjo odštevati dragocene 
devize, ki jih lahko porabimo za tisto, česar doma nima
mo. 

V občini je bilo že marsikaj na
rejenega. Vedno več je kmetov, 
veliko število polkmetov, ogro
mno pa je tudi nekmetov z zem
ljo, ki bi se jo dalo primerno iz
koristiti. V obdobju, ko je bilo 
kmetijstvo sekundarna veja 
našega gospodarstva, v času, ko 
so prebivalci množično odhajali s 
kmetij v mesta za boljšim zasluž
kom, so kmetije propadale, polja 
in pašnike je zaraščalo grmovje 
in tako smo izgubljali dragocene 
obdelovalne površine. Malce 
pozno, a ne prepozno, smo svojo 
miselnost le začeli spreminjati in 
kmetijstvo je doživelo pravi ra
zmah. Površine, ki jih je zaraslo 
grmovje, smo začeli čistiti, pre
bivalci iz urbanih okolij so začeli 
kupovati parcele, ne toliko za
radi gradnje vikendov kot zato, 
da imajo vsaj košček zemlje, na 
katerem si lahko pridelajo nekaj 
hrane in s tem prihranijo marsi
kateri dinar. Pa tudi marsikdo, ki 
je v preteklosti opustil kmetijo, 
se je odločil, da jo obnovi in oživi 
to pomembno gospodarsko de
javnost. 

Odnos do kmeta in njegovega 
dela smo spremenili. Tega se za

vedajo tudi mladi, zato je zelo 
zanimiv podatek, da se tudi 
mladi vedno pogosteje odločajo 
za kmetijske poklice. Prav letos 
mineva 20 let delovanja Skupno
sti kmetijskih in živilskih šol Slo
venije, v katero je vključenih 
osem srednjih kmetijskih šol, 
višja agronomska šola v M a r i 
boru in biotehniška fakulteta v 
Ljubljani. Skupnost je dala vrsto 
pobud, marsikatere so bile že 
uresničene, še vedno pa se zav
zemajo za ustanovitev šol za 
kmete in gospodinje ter za 
uvedbo kmetijstva v osnovnih 
šolah. Splošna ocena kaže, da 
smo kmetijsko proizvodnjo 
ohranili in jo celo povečali, ven
dar to ne velja za vsa področja. 
V naši občini so še predeli, ki so 
premalo izkoriščeni ali pa sploh 
neizkoriščeni in bi se j ih dalo z 
načrtnim in organiziranim delom 
s pridom izkoristiti. 

Torej lahko sklenemo, da smo 
na tem področju še vedno pre
malo naredili. Vložiti bo treba še 
veliko dela, da bo kmetijstvo po
stalo povsem enakopraven del 
našega gospodarstva. 

R B 

IZ MATIČNEGA U R A D A 

Poroke, rojstva, smrti... 
V občini Litija se je v oktobru rodilo 14 otrok, 5 

dečkov in 9 deklic. 
Na Bogenšperku se je poročilo 47 parov. 
Poročili so se: 

Špes Valentin, predmetni učitelj iz Litije in Hrovat Veroni 
ka, predmetna učiteljica iz Tržiča. Mir t Bruno, dipl. ing. kemije 
iz Novega mesta in Brovet Blanka. ekonomistka iz Trebnjega. 
Pirman Vojko , strojni k l jučavničar iz Gl inka in Čate r Vesna, 
laboratorijski tehnik iz Gl inka , Škofljica. Pestotnik Rudi , voz
nik iz Kisovca in Potokar Nada, prodajalka iz Kisovca. Vavtar 
Zvone, kuhar iz Vel ike Loke in Smalc Marija, predmetna uči
teljica iz Trebnjega. Polh Damjan, zdravnik iz Por toroža in 
Feguš Jasmina, š tudentka iz Por toroža. Pouh Ladislav, kemij
ski laborant iz Hrastnika in Jerman Draga, delavka iz Ravenske 
vasi. 
Butkovič Tonček, voznik iz Dolskega in Upelj , Agata, štu
dentka iz Dolskega. Sorli Bruno, delavec iz Trbovelj in Pusov-
nik Jožica, ekonomski tehnik iz Trbovelj. Omahen Miran , mi
ličnik z Ustja in Potisek Bernardka iz Šmartna pri L i t i j i . Herbst 
Anton, miličnik iz Ljubljane in Tratnik Julijana, vzgojiteljica iz 
Dola. Gr i l j Miran , šofer iz Liti je in Peklaj Darja, delavka iz 
Drenovega griča. Klemene Rajko, gradbeni inženir iz Trbovelj 
in Pajer Jelka, dip. biolog iz Trbovelj. Ramovž Marjan, proda
jalec iz Sp. Gamelj in Leček Darja, prodajalka iz Ljubljane. 
Mikel j Roman, kovinostrugar iz Ivančne gorice in Struna 
Marinka, tov. delavka iz Šentjurja. Kotar Mart in, elektrome-
hanik iz Rdečega kala in Skubic Darja iz Zg . Drage, us lužbenka 
Rajar Ludvik, mizar iz Velikega gabra in Kotar Anica , delavka 
z Rdečega kala. Jug Jože, prodajalec iz Litije in Kotar Veroni 
ka, delavka iz Rađanje vasi. Zupan Marko, zdravnik iz Preserja 
in Pleterski Lea , zdravnica iz Celja. Vrhovec A l b i n , varnostnik 
z Vač in Zavr l A n a , bančna uslužbenka iz Ljubljane. Bregant 
Tomaž , dipl. elektroinženir iz Ljubljane in Perovšek Martina, 
dip. oblikovalka iz Ljubljane. Bejginc Dino , ing. kem. tehnolo
gije iz Škofje Loke in Prelesnik Irena, ekonomski tehnik iz 
Škofje Loke . Brečko Branko, prodajalec iz Trbovelj in Baš Jo-
landa, prodajalka iz Zagorja ob Savi. Knez Jožef, delavec iz 
Svibna in Oblak Antonija, delavka iz Gradišča pri Dolah. Tau-
fer Anton , prometni tehnik iz Litije in Mirtič Tatjana, dipl. ing. 
kemije iz Liti je. Rokavec Ivan, šofer iz Za^orice pri Dobrniču 
in Barle Helena, delavka z V i r a pri Stični. Zavr l Srečko, 
mizar iz Hohovice in Orož Gusti , prodajalka iz Nove gore. Čož 
Marjan, strojni ključavničar iz Trbovelj in Živoder Sonja, me
dicinska sestra iz Trbovelj. G r o m A l b i n , avtobusni sprevod

nik iz Osredka in Zupančič Marinka, prodajalka iz Desna. 

Umrli v oktobru: 
Celestina Maks, 70 let, z Dobovice. Sluga Jožef, 83 let, iz 

Radgonce. Resnik Franc, 69 let, iz Hohovice. Lenart Franči
ška, 87 let, iz Črnega potoka. Oblak Justina, 80 let, iz Črnega 
potoka. Kokal j Marija, 45 let, iz Ustja. Brvar Alojz , 40 let, iz 
Vovš. Kastelic Robert, 84 let, iz Liti je. Jelnikar Janez, 59 let, iz 
Liti je. Oblak Miroslav, 37 let, s Prevega. 

J .Č. 



IZ KRAJEVNIH SKUPNOSTI OBČINE LITIJA 

K R A J E V N A SKUPNOST JEVNICA 

Pionirsko društvo mladih 
gasilcev 

V oktobru, mesecu protipo
žarne varnosti, so se člani P D M G 
Jevnica zbrali na drugem obč
nem zboru, da pregledajo oprav
ljeno delo in si ga začrtajo za pri
hodnje. 

Pionirji sami so pripravili po
ročila in se medsebojno obvestili. 
Na zboru se je zbralo 31 članov 
društva in devet kandidatov za 
sprejem v P D M G (vseh je 14) ter 
predstavniki G D , KS , S Z D L , Z B 
Jevnica in O G Z Liti ja. 

Zapimivo je bilo poročilo 
predsednika P D M G Bojana Je-
ranta, k i pravi, da je društvo de
lovalo osem mesecev, v njem 
dela 38 pionirjev in 5 mentorjev. 
Imeli so dva krožka za mlajše in 
starejše pionirje, skupaj 85 ur 
teoretičnega in prakt ičnega dela. 
12 pionirjev skupine A je opra
vilo izpit za bronasto značko 
»preprečujmo požare,« 16 pio
nirjev iz skupine B pa 10 za sre
brno in 6 za zlato značko. Udele
žili so se tudi obč. tekmovanja na 
Vačah, kjer je bila najbolj 
uspešna desetina pionirk skupi
le B . Dosegla je prvo mesto, pio

nirji deveto, mlajši pionirji ( A ) 
pa šesto mesto. 

Z a 4. julij so mladi gasilci na
stopili z recitalom O G E N J . Dva 
pionirja sta odšla na brezplačno 
letovanje na morje. Vsi pa so bili 
deležni izleta v Rimske Toplice. 

V septembru so Bojan Jerant, 
Mateja Kisovec in Mario Parkelj 
imeli posebne priprave za IV. 
srečanje pionirjev M G v Tito
vem Velenju. Delali so vestno in 
dosegli lepo 8. mesto (iz vse Slo
venije je bilo 63 ekip), sodelo
vala je tudi mlada likovnica 
Karmen Ostrež. 

Povedal je še, da so imeli 5 sej 
odbora P D M G . 

Z zbora so poslali pozdravni 
pismi za O G Z , D P M , OŠ M P T 
Titovo Velenje in za G D Gaber-
ke, ki so organizirali IV. sloven
sko srečanje pionirjev M G in po
skrbeli za topel sprejem, dobro 
organizacijo in prijetno dvod
nevno bivanje v Titovem Vele
nju. 

Zahvali l i so se tudi Mirni Jere
bic, k i za P D M G tipka pravila, 
vprašanja, zapisnike ipd. 

E . K . 

Otvoritev otroškega vrtca 
Družbenopol i t ične organiza-

;ije in krajevna skupnost Jevnica 
organizirajo v počasti tev dneva 
-epublike ob 40. letnici II. zase-
•lanja A V N O J osrednjo pro
slavo z otvoritvijo novozgraje-
lega otroškega vrtca in preure
jene samopost režne prodajalne. 
Ob tej pri l iki borno obeležili tudi 
ovozgrajeno gozdno cesto v 
latnarjev graben in poskusno 

>bi; lovanje T V pretvornika G o -
išca. 

Proslava bo v soboto, 26. no-
embra 1983 ob 15.30 uri vdvo-

>ani zadružnega doma v Jevnici. 
zavedenega dne si bodo občani 
•ihko ogledali novozgrajeni 
itroški vrtec in preurejeno sa

mopos t režno prodajalno od 7. 
lo 15. ure. V kulturnem pro
gramu bodo sodelovali otroci 
rtroškega vrtca, učenci podruž-
liške osnovne šole, ritmična 
kupina, O O Z S M S in K U D 

"evnica. 
Izgradnja ot roškega vrtca je 

ezultat zbiranja sredstev III. ob-
mskega samoprispevka. V njem 

prostora za 2 oddelka in kuhi-
jo, ki bo omogočala pripravo 

"irane za otroški vrtec in podruž
nično osnovno šolo z organiza
cijo podaljšanega bivanja. Vred
nost investicije (izgradnja objek-
a, zunanja ureditev in notranja 

oprema) znaša 13.000.000 din. 
Josebej je treba pohvaliti pro
stornost in funkcionalnost otro-
kega vrtca. 

Kmetijska zadruga Liti ja je ob 
zgradnji večnamenskega ob-
ekta (orodjarne za opremo G D 
n C Z Jevnica), kjer je tudi pro-
tor za pomožno skladišče, pri

stopila tudi k preureditvi trgo
vine v zadružnem domu v samo
postrežno trgovino. Obnovljene 
so tudi sanitarije, elektronape-
Ijava ter vodovodna instalacija. 
Vrednost del z opremo znaša 
približno 4.500.000 din. 

Gozdovi na območju Kresni-
škega vrha in Kresniških Poljan 
so bili nedostopni za večjo eks
ploatacijo lesa s težjim tovornim 
prevozom. Glede na to sta 
Gozdno gospodarstvo Ljubljana 
in T O K Gozdarstva Zagorje pri
čela graditi omenjene gozdne 
komunikacije v vrednosti pri
bližno 5.000.000 din. Z izgrad
njo gozdne ceste v Slatnarjev 
graben je omogočen odvoz lesa s 
tovornimi vozili . 

Na prosl.ivi ' najverjetneje 
obelež'- poskusno obra
tovanj . v pretvornika Gorišca, 
katerega so sofinancirale občine 
Domžale , Ljubljana-Moste in 
Lit i ja ter R T V Ljubljana. S pro
stovoljnim delom pa so sodelo
vali tudi krajani K S Kresnice, 
Ribče in Jevnica p i i izgradnji 
elektronapeljave. Otvoritev T V 
pretvornika Gorišca je predvi
dena v petek, 9. decembra 1983 
ob 11. uri v Jevnici. 

S temi pridobitvami bomo kra
jani najbolje delovno obeležili 
40. letnico II. zasedanja 
A V N O J . Z otvoritvenimi slove
snostmi in urejenostjo bomo ob
čane obširno seznanili v prihod
nji številki G L A S I L A O B Č A 
N O V . 

D P O in K S Jevnica vljudno 
vabijo vse delovne ljudi in ob
čane na omenjeno osrednjo pro
slavo. 

S.R. 

RAJEVNA SKUPNOST PRIMSKOVO 

Akcije se vrstijo 
V krajevni skupnosti so v zadnjem času izvedli kar tri delovne akci-

i. Dvakrat so urejali pokopališče, enkrat pa popravljali cesto proti 
/injemu vrhu. Vsekakor pohvalno, vendar pa bodo morali v prihod-
• je nameniti več pozornosti pravočasnemu obveščanju krajanov o ak-
ijah, da bo udeležba še večja. 

Po delovni akciji pa so mladi organizirali piknik na Jeznem vrhu. 
R . B . 

Srečanje krvodajalcev 
in starejših občanov 

Predzadnjo oktobrsko nedeljo je krajevna organizacija R K pripra
va srečanje krvodajalcev in starejših občanov. Pionirji osnovne šole 
) jim pripravili skoraj enourni kulturni program, na prireditvi pa so 
-.cm, ki so kri darovali pet oz. desetkrat, podelili posebna priznanja 

;.K. Po kulturnem programu, ki mu je prisluhnilo okrog 150 kraja-
lov, so za krajane nad 70 let pripravili skromno, a kljub temu bogato 
ogostitev. 

Prav tako so v oktobru organizirali zdravstveno predavanje o bole-
inah v križu, katerega se je udeležilo presenetljivo veliko število sta
r š i h in mlajših. 

R . B . 

V kulturi ni 
načrtnega dela 

D o pred nekaj leti v krajevni skupnosti ni bilo pravih kulturnih pri
reditev, seveda če ne upoštevamo nekaterih obiskov skupin iz drugih 
krajev ter šolskih proslav. Čeprav se je marsikaj spremenilo, še vedno 
pogrešamo načr tno in organizirano delo. Programi so pripravljeni 
vnaprej le za proslave ob večjih praznikih. V mladinski organizaciji je 
že spomladi prišlo od pobude o potrebi po združitvi v K U D , vendar je 
bila ta ideja mladih takrat odločno zavrnjena. Tako se je neorganizi
rano delo še nadaljevalo, mladi pa so o K U D še vedno razmišljali. 
Mogoče bo vso stvar prevzela v roke K O S Z D L in bodo le spoznali, da 
je potrebna neka skupna organizirana oblika delovanja v kulturi. 
Jasno je, da bodo mladi in starejši svoje interese in želje na kulturnem 
področju uresničevali le v K U D in tako . lahko krajanom že v začetku 
leta predstavili ves program na kulturnem področju v tistem letu. 

R . B . 

KS LITIJA DESNI — LEVI B R E G 

Praznovanje praznika 
mesta Litije 

21. oktobra 1983 je bila ob 18. uri v OŠ »Dušan Kveder-Tomaž« 
Lit i ja v počastitev dneva formiranja 1. okrožnega odbora O F za 
okrožje Lit i ja krajevna proslava, na kateri so najzaslužnejšim organi
zacijam in posameznikom podelili tudi priznanja. 

Po programu, v katerem so sodelovali moški pevski zbor Lipa in 
učenci OS »Dušan Kveder-Tomaž« Lit i ja, so organizirali tovariško 
srečanje občanov, borcev in mladine. 

J.S. 

S podelitve priznanj ob prazniku (foto: JH) 

KRAJEVNA SKUPNOST D O L E 

Obisk pisateljice Marije 
Nemanjič 

V petek, 4 .11 . nas je obiskala pisateljica kmečkega rodu, vajena tr
dega dela, Marija Nemanjič. Predstavila se je učencem OŠ Dole kot 
ženska, na moč podobna materam otrok, ki so se zbrali v šoli. 

Ž e O. Župančič je s svojo literarno besedo dokazal, da izhajajo iz 
Bele krajine mnogi literarno nadarjeni posamezniki. Avtorica knjige 
Belokranjica je učencem prebrala odlomke in povedala nekaj več o 
svojem življenju. Povedala je, da se je kot otrok sramovala svojega 
narečja, da se je poročila z 18 leti, v času, ko so okupatorji razkosali 
našo domovino, da se je z možem Jožefom vključila v osvobodilno gi
banje, po vojni pa si je ustvarila prijeten in trden dom ter vzgojila štiri 
otroke. 

Otroke je hrabrila, naj v življenju nikoli ne obupajo, kadar pa je 
zelo hudo, naj tako kot ona, vzamejo v roke knjigo. Srečanje s pisate
ljico kmetiških povesti je bilo zares prijetno. 

Urejeni prevozi 
Krajani K S Dole že dolgo postavljajo zahtevo po ureditvi javnega 

avtobusnega prevoza v Lit i jo , ki je oddaljena 30 km. Prometne zveze 
so urejene tako, da odpelje avtobus ob 4,30 in se vrača ob 14.15. 

Zaradi bencinske krize in vse večje potrebe po različnih opravkih v 
Li t i j i kot najbližjem centru so krajani izrazili željo, da bi avtobus vozil 
dodatno še ob sredah, petkih in nedeljah popoldan. Ve l iko je učencev, 
ki obiskujejo šole v Ljubljani in se ob koncu tedna ne morejo vrniti v 
popoldanskih urah domov, prav tako ne morejo v nedeljo zvečer v 
Ljubljano. 

Svet krajevne skupnosti je poslal že številne prošnje šoli, ki pa se
veda prevozov ne more opravljati s šolskimi avtobusi, skupščini ob
čine in Integralu. 

Čeprav se vsi strinjajo, da je treba ljudem, ki živijo v hribovitih pre
delih, zagotoviti ustrezne prevoze, pa konkretnega odgovora še ni. 

J .V. 

K R A J E V N A SKUPNOST KRESNICE 

Priprave na zimo 
Letošnja delovna akcija, ki jo vsako jesen organizira svet krajevne 

skupnosti Kresnice, je bila namenjena urejanju cest. Krajani Kresni-
škega vrha in Kresnic so se lotili čiščenja kanalov ob cestah, da bi je
senski dež in sneg čimmanj poškodovala ceste. 

Največ dela je bilo opravljenega na cesti Kresnice—Kresniški vrh, 
na kateri so bili zasuti skoraj vsi kanali, zato je ob nalivih voda s ceste 
odnesla gramoz. Tokrat krajani upajo' da se to ne bo ponovilo, ker so 
hkrati z posipom gramoza na ceste očistili tudi odtočne kanale. Ob 
vseh asfaltiranih cestah v Kresnicah so navozili droben gramoz, s kate
rim bodo pozimi posipali cestišče in s tem zmanjšali nevarnost poledi
ce. 

Poleg cest so krajani uredili tudi odtok vode ob špor tnem domu in s 
pomočjo T O Z D Industrija apna Kresnice uredili odlagališče odpad
kov, M . V . 

K R A l EV N A tSK l PNOST ŠMARTNO 

Prvi kulturni dan 
in ekskurzija 

— Nov učni program.pri naša v osnovno šolo tudi organizacijo kul
turnih dni. Šmarski petošolci in sedmošolci so imeli prvega 26. okto
bra. Najprej so obiskali Cankarjev dom v Ljubljani, kjer so si ogledali 
razstavo Kelti in njihovi sodobniki na ozemlju Jugoslavije, nato pa še 
Narodno galerijo. Učenci šestega razreda pa so si v okviru jesenske 
ekskurzije ogledali prav tako razstavo o Kelt ih, nato pa še planetarij. 

Uspešen obrambni dan 
— Letošnji obrambni dan. 

šmarskih šolarjev, kjer so se jim 
pridružili tudi učenci iz Javorja in 
Stangarskih Poljan, je potekal 
precej drugače od vseh doseda
njih. Združili so ga z vojaško 
vajo, ki jo je izvajala V P 3316 iz 
Ljubljane. Program je vključeval 
pohod, partizanski miting in 
obujanje spominov borca' A n 
tona Brica — Sila na Tineta Po
glajena—Bliska, ki je padel pred 
40-imi leti in po katerem se ime
nuje pionirski odred šmarske 
šole. Vs i učenci so se nato sešli v 
Stangarskih Poljanah, kjer so jih 
rezervne in aktivne vojaške sta
rešine seznanile z bivalnimi po
goji na terenu, z vojaško tehniko, 

vozili , oborožitvijo in sredstvi 
veze ter s prehrano. Obrambni 
dan so kljub muhastemu vreme
nu, saj je vse dopoldne rahlo pr
šilo, sicer utrujeni, toda zado
voljni zaključili s skupnim kosi
lom učencev in udeležencev vo
jaške vaje, pripravili pa so ga vo
jaki. Vodstvo vaje je šoli poda
rilo bogato ilustrirano knjigo 
Oborožene sile S F R J , obenem 
pa je povabilo učence, naj spo
mladi obiščejo njihovo vojašni
co, razvijajo pa naj tudi vse 
ostale možne oblike sodelova
nja. Dan pred obrambnim dnem 
sta dva oficirja obiskala šmarske 
osmošolce, kjer sta jim govorila 
o možnostih vpisa v vojaške šole. 

Plaketa za sodelovanje 
— Osnovna šola v Šmar tnem ima že več let stike s Splošno srednjo 

vojaško šolo Franc Rozman-Stane v Ljubljani, saj ju veže skupno ime. 
Spomladi je ljubljanski zabavni ansambel dvakrat nastopil v Šmart
nem, 7. novembra letos pa je na osrednji svečanosti ob dnevu šole v 
Ljubljani sodeloval šmarski mladinski pevski zbor pod vodstvom: 
Janka Slimška. Na omenjeni slovesnosti je šmarska šola prejela od 
Ljubljančanov spominsko plaketo za večletno uspešno sodelovanje 
na kulturnem področju. 

B.Ž. 

K R A J E V N A SKUPNOST G A B R O V K A 

Krajevni skupnosti Gabrovka in Jablaniška dolina se zahva
ljujeta vsem krajanom Gabrovke, Jablaniške doline in Velike 
Kostrevnice, ki so brezplačno odstopili zemljišča za izgradnjo 
ceste od Cerovice do Gabrovke. 

Na sestanku pred tremi leti, k i so se ga udeležili lastniki zem
ljišč od Cerovice do Reke, so se le-ti odločili, da brezplačno od
stopijo svoja zemljišča. 

Zato se vsem krajanom omenjenih krajevnih skupnosti zah
valjujemo, posebno pa tov. Bercieriju, k i je kot prvi z navduše
njem podprl to pomembno akcijo. 

F . 

Zakaj tako? 

PREHUDNIK - odlagališče smeti in navlake — Še pred leti 
čudovita pot, ki pelje čez Prehudnik in povezuje Gradec z 
Logom, je postala sramota za obe vasi. V dolinico v gozdičku, 
ki jo je z leti izdolbe! potoček, so začeli brezvestneži odlagati 
smeti, odslužene gospodinjske aparate, stare avtomobile in 
drugo navlako. Smrad, ki se širi naokrog, zgovorno priča o kul
turi ljudi, ki jih ni sram peljati odvečne krame javno ali naskri
vaj le nekaj sto metrov izpred domačega praga. 

Ložani in vsi, ki sta jim pot in čistoča narave pri srcu, bodo 
prihodnjič v Glasilu občanov objavili imena vseh tistih, ki bodo 
še karkoli odlagali na tem mestu. Tekst in foto' F M 
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J. Sevljak 

Na obisku pri udeležencu Zbora odposlancev slovenskega naroda v Kočevju 
Kako prelestno se je kopala v 

soncu Moravska gora, posejana 
z belimi hišicami in vikendi, ko 
sva se z Romanom peljala v 
Vodice na obisk k udeležencu 
Zbora odposlancev sloven
skega naroda v Kočevju leta 
1943 tovarišu Francu Pavlinu, 
po domače Šelebarju. 

Dvakrat sva z glavnih poti 
zavila v levo, še zapeljala še 
skozi gozdič in ustavila sva se v 
vasi Vodice pred hišo s številko 
12. Nizka pritlična hiša z go
spodarskimi poslopji nama je 
nekako dobrohotno mežikala v 
pozdrav, ko sva potrkala na 
vrata. Pritisnila sva na kljuko in 
se v veži oglasila s tistim obvez
nim: » D o b e r dan, je kdo 
doma?« Ž e sva se zbala, da ni 
nikogar, ko se je v sobi ven
darle nekaj zganilo. Vstopila 
sva in na postelji zagledala tova
riša Pavlina. 

Po pozdravu in predstavitvi 
— Romana je takoj prepoznal 
— se nama je najprej potožil , 
da je bolan. Srce, da ga daje, je 
rekel, že vrsto let, a zdaj je od 
maja sem kar v postelji. V tem 
trenutku je v sobo, na kmetih 
rečejo temu prostoru hiša, 
vstopila žena. Ka r malce začu

dena je bila, ko naju je zagleda
la. » P a š e tako nepripravl jena«, 
se je opravičevala. Potem smo 
sedli k mizi, razgrnili naše be
ležke, razpostavili magnetofon 
in pričeli listati knjigo spomi
nov na tisti čas. 

iz Vodic 

»Marsikaj je že pozabil«, je 
začela žena »leta pa tako beži
jo!« N a postelji je mož pr ik i 
mal, kot bi hotel reči: »Res je, 
kako vse teče!« Z a Pavlina pra
vijo,-da je bolj redkobeseden 

mož, bolezen pa ga je napravila 
še bolj molčečega. 

Zanimali so nas tisti časi, ko 
se je kot odposlanec svojega 
kraja udeležil zbora v Kočevju. 
Listali smo po starih številkah 
Kmečkega glasu, kjer so pred 
leti že pisali o njem. »Saj ni več 
kaj dodat i« , reče tovariš Pavlin 
skromno in se zopet zagleda 
nekam pod strop. M i pa prebi
ramo, kako se je koncem sep
tembra 1943 odpravil na pot 
kar z vozom. Voz i l i so se skozi 
Gabrovko, Čatež in potem 
skozi Dobrn ič do doline Krke . 

V Kočevju je bi l pravi vrvež. 
Tol iko ljudi, toliko priprav za 
slovesno polaganje temeljev 
naše državnosti . Zborovanja so 
bila zaradi varnosti ponoči. 
Vsega se danes ne spominja 
več, ostalo pa mu je v prsih tisto 
silno navdušenje, občutek, da 
prisostvuje veliki stvari. 

Pozneje je tovariš Pavlin 
vstopil v partizansko vojsko kot 
borec Zapadno-dolenjskega 
odreda. Ve l iko hudih preizku
šenj je doživel na trnovi poti k 
svobodi. 

»No tisto povej, kako so ti 
krogle preluknjale obe hlačni

ci , nog pa niso oplazile«, ga je 
vzpodbuja žena. 

»Ah, kje je že to«, se ves 
skromen brani in utihne. Bolj 
žive in zgovorne so njegove oči, 
v katerih se zrcali marsikaj, in 
roke, ki nekako nemirno drsijo 
po odeji. 

»Veste,« pravi žena »moj 
mož je bil vedno bolj molčeč, 
saj zato mi je b i l pa tudi toliko 
bolj všeč«, ga ljubeče pogleda. 

Potem je pogovor nanesel, 
da smo govorili o njegovi dru
žini. Troje otrok sta vzgojila; 
sina in dve hčerki. Hčerki sta že 
poročeni , sin pa je še doma. V 
Mizarstvu Gabrovka dela. 

Oče Pavlin je na svoje otroke 
zelo navezan. K o se je hči mo-
žila in šla od hiše, kar ni mogel 
preboleti. Zaradi bolezni zdaj 
ne more več delati na polju, pa 
zato žena toliko bolj poprime. 
Vsakega dela se loti. 

»Ja saj res«, pravi žena »čisto 
sem pozabila vprašati , boste 
kaj prigriznili?« Vljudno se 
branimo, ona pa že hiti nekam 
ven. Zagledamo se na steno, 
kjer visi letošnje občinsko priz
nanje Osvobodilne fronte. 
Lepo, si mislimo, da družba ni 

pozabila na naše predane ljudi. 
V hišo prinese žena liter rde

čega, pa kruh in orehe. » Boste 
videli, kako dobri so orehi s 
k ruhom«, nas povabi. Spo
mnim se otroških let, ko smo 
doma zvečer trli orehe in jedli 
kruh in kako neizrekljivo toplo 
nam je bilo pri srcu. Isto to
ploto občutim zdaj. V tej pre
prosti kmečki hiši, kjer sedimo 
za mizo, jemo orehe in se pogo
varjamo kot stari prijatelji. 

K o žena ujame naš pogled na 
njegovem priznanju, nam pri
nese pokazat tudi njegovo 
drugo priznanje — orden za
slug za narod s srebrno zvezdo, 
s katerim ga je odlikoval pred
sednik republike tovariš Josip 
Broz Tito. 

Pove nam, da je b i l letos po
vabljen tudi na proslavo v 
Ljubljano in Kočevje, pa zaradi 
bolezni ni mogel nikamor. 

K o izrazimo našo željo, da bi 
radi tovariša Pavlina tudi slikali, 
sta oba za to, ampak v postelji 
pa že ne! 

»Toliko bo pa že vstal, naš 
ata « pravi žena. »Pa sonček, ki 

tako toplo greje, mu bo tudi ko
ristil.« 

K o sedi tovariš Pavlin takole 
pred hišo in si pripravljam apa
rat za posnetek, razmišljam o 
tem, da sedi pred menoj mož, 
tako miren in zbran, kot je 
sedel takrat leta 1943 v tisti 
dvorani v Kočevju in poslušal 
zgodovinske besede. Le o čem 
zdajle premišljuje, si zastav
ljam vprašanje. O svojem bo
gatem življenju, ki ga je tako 
ustvarjalno podredil ljubezni 
do domovine, zemlji in svoji 
družini. Tako gleda človek, si 
mislim, ki je v življenju mnogo 
skusil, pa pri tem ostal dober in 
topel kakor kruh. 

K o se odpravljamo in si po
dajamo roke v slovd, nas pre
veva občutek, da smo bili na 
obisku pri dobrih ljudeh in da 
se bomo semkaj še radi vračali. 

D a , zaželimo očetu Francu 
zdravja in prijazni ženi še 
mnogo let ob njegovi strani! 

• 
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KAKO SO ŽIVELI NEKOČ 
Iz zanimive seminarske naloge litijske študentke etnologije Tese K R N C Etnološka 

predstavitev KS Litija — levi breg z izbranima krajema Gradcem in Stavbami od zad
njih desetletij 19. stol. dalje smo danes izbrali za vas, spoštovani bralci, odlomka, ki go
vorita o verovanju in o uvajanju novosti v stanovanjsko opremo. Sodimo, da boste z ve
seljem prebrali te vrstice, saj bo to morda še en poizkus, da bi se Litijani bolje poznali. 

STOPNJA 
OHRANJENOSTI 

T R A D I C I O N A L N E 
K U L T U R N E P O D O B E 

VEROVANJE 
I 
Ljudje so bili pred II. vojno na 
splošno še zelo pobožni . Iz te 

religioznosti so izvirale tudi 
predstave o zlobnih bitjih, k i so 
bile globoko zakoreninjene v za
vesti prebival: tva. K o t hudobna 
bitja so največkrat nastopale 
»coprnice«. ">i?no je bilo, da 
imajo svoje b vaiišce v močvirju, 
ki je bilo po vojni izsušeno (tam 
zdaj stoji nova osnovna šola). 
»Coprnice« so več ljudi ponoči 
zvabile v močvirje. Nekoč so 
pozno zvečer potegnili iz moč
virja staro žensko, k i je bila že do 
vratu v vodi in blatu. Mahala je s 
petrolejko in klicala na pomoč . 
K o so jo rešili, je povedala, da so 
prišle ponjo v posteljo štiri »co
prnice« in jo zvabile v močvirje. 
Nič izjemnega tudi ni bilo, če je 
kdo videl zvečer čarovnico, hu
diča ali Sveto mater božjo. Vsi so 
verjeli, da se ta bitja res prikazu
jejo. Za duševno motene in za 
tiste, ki so se bolj nenavadno ob
našali, so mislili, da jih je obsedel 
hudič. Te predstave pa je vzpod
bujala tudi cerkev. Župniki so 
hodili po hišah in škropili z »žeg-
nano vodo« vse vogale v prosto
rih, da ne bi v hišo prišle »coprni
ce«. Verjeli so tudi v moro kot 
zlobno bitje brez določene obli
ke, ki se ponoči vsede na človeka 
in mu ne pusti mirnega spanja. Še 
vedno pa starejši verjamejo v 
»spomin«. Skoraj vsak ve pove
dati kak konkreten primer, kot je 
npr. tale: 

»Sred noči se je slišal, kot de bi 
se drva podrla. Pa se niso. Čez tri 
dni je pa mož u m r l « 

»Spomin« je vedno neki znan 
hrup, k i se ga sliši ponoči . Vzrok 
za ta hrup je izven vseh fizikalnih 
zakonitosti. Ta hrup naznanja, 
da bo najkasneje v tednu dni 
umrl nekdo iz te hiše ali nekdo od 
svojcev. Stari ljudje tudi pravijo, 
da se sovo sliši v Li t i j i le, kadar 
pride naznanit smrt. 

Že pred I. vojno pa so se med 
ljudmi razširile tudi govorice o 
spirit 'zmu — duhovih umrlih, ki 

se pogovarjajo z živimi, dvigu
jejo mize, stole in kozarce. Kult 
spiritizma je dobil nekaj prista
šev v medvojnem obdobju med 
meščanskim slojem. K a k o razšir
jene so bile te predstave med 
prebivalstvom dokazuje tudi to, 
daje 1.1913 Katoliško slovensko 
izobraževalno društvo organizi
ralo vrsto predavanj na to temo 

Č.g. Kra l j , župnik litijski je 
predaval o duhovih: Moč hu
dobnega duha, Njegovo delova
nje na zemlji; Čarovništvo, delo 
hudobnega duha; isto tako obse
denost; Spiritizem. G . Br ic pa je 
imel predavanja: Liberalizem, 
delo satanov; O slutnjah, spomi
nih in bistrovidju; O spiritizmu. 
(Kronika katoliškega sloven
skega izobraževalnega društva). 

Oči tno je, da so se litijski sa
tani poleg drugega ukvarjali tudi 
s politiko. 

N A S L O V N A L O G E : Etno
loška predstavitev K S Lit i ja — 
levi breg, z izbranima krajema 
Gradcem in Stavbami in od zad
njih desetletij 19. stol. dalje. 

U V A J A N J E 
NOVOSTI 

V STANOVANJSKO 
O P R E M O 

Uvajanje novosti v stanovanj
sko opremo najprej opazimo pri 
premožnejš ih meščanih, nato pri 
delavcih, najkasneje so se za no
votarije odločali kmetje, kar je 
bilo pogojeno s premoženjskim 
statusom. V zadnji četrtini 19. 
stol. je prevladovala na Zg . Logu 
in v Gradcu tradicionalna, 
kmečka stanovanjska oprema? 
poteg redkih stanovanj, ki so 
vsebovala vse elemente meščan
skega udobja. Ob zametkih in
dustrije pa so že obstajala prva 
delavska stanovanja. To so bile 
bedne najemniške sobe, za ka
tere bi težko rekli, da so sploh 
bile opremljene. Postelja, miza, 
»štokerle«, »lavor« — to je bila 

največkrat vsa oprema, ki jo je 
premogla taka najemniška soba. 
Obleko, ki so jo najemniki pre
mogli, so imeli ponavadi kar 
oblečeno. Ob tem pa je meščan
sko stanovanje v zadnji četrtini 
19*. stol. bilo opremljeno že zelo 
sodobno. V stanovanjih, k i j ih je 
tovarna zgradila za svoje delav
ce, pa opazimo velik napredek. 
Prvič so se v delavskih kolonijah 
množično pojavili zidani štedil
niki . Prej so j ih imeli le v meščan
skih hišah. 

Zidan štedilnik z bakrenim 
kotl ičkom za vročo vodo je po
stal odslej nepogrešljiv v delav
skih kuhinjah. Kmetje so začeli 
zidane štedilnike uvajati name
sto peči v zadnjih letih pred 
vojno, večina pa šele po njej. 
Prve omare so se med nižjimi 
sloji pojavile po 1. 1900. T o so 
bili predalniki in »ta nizki kost
ni«. Iz tega obdobja je še znan 
primer, da je nevesta namesto 
skrinje za doto dobila predalnik 
za perilo. Ve l iko delavskih sta
novanj je že bilo opremljenih z 
omarami, vendar najdemo še 
pred 2. svetovno vojno stanova
nja, ki niso imela ne skrinje in ne 
omare za obleko. Te so jim na
domestili žeblji, ki so bili zabiti v 
steno. Sprva so v delavskih sta
novanjih imeli predalnike in »ta 
nizke kostne«. Pred vojno pa so 
se pojavili tudi težki dvodelni 
»kostni« iz češnjevega lesa. Iz 
kmečkih stanovanj v Gradcu pa 
so omare dokončno izrinile skri
nje šele po vojni. 

Množično uvajanje dvo
posteljnih spalnic se prav tako na
vezuje na delavska stanovanja. 
Največkrat pa so poleg zakonske 
postelje postavili v spalnico naj
manj še kavč, tako da lahko go
vorimo kvečjemu o večpostelj-
nih spalnicah. Delavci so spalnici 
rekli kar soba. Izraz spalnica se je 
uporabljal le med meščani in se 
je splošno razširil v 60-ih letih. 

T. K . 

Zaradi razširitve obratovalnice vabimo k sodelovanju 2 kvali
ficirani šivilji za šivanje, konfekcije. Zaželjena starost do 35 
let. Pismene ponudbe pošljite do 31. 12 .1983 na naslov: 

Modni salon 
BRILE J 

Luke Svetca 1 (Rozmanov trg) 
Litija 

Žrebica Ema je svoj drugi dom našla na Zgornjem lVIamolju pri Vodi-
škovih (foto: BV) 

Prvi haflingerji 
v naši občini 

V tem srednjeročnem obdobju 
je v planskih aktih dobila svoje 
mesto tudi konjereja. Republiški 
štab T O , Republiški komite za 
kmetijstvo, gozdarstvo in pre
hrano ter strokovnjaki s tega po
dročja so izdelali dolgoročni 
program uvajanja haflingerjev v 
slovensko konjerejo. Ta pasma 
je v alpskih deželah že zelo raz
širjena, saj haflinger slovi kot 
dober jezdni konj, primeren je 
kot dopolnilo traktorju za 
kmečka dela, še zlasti pa kot to
vorni konj v obrambne namene. 
Je pa tudi mirnega in ljubezni
vega značaja. Program se v Slo
veniji uspešno uvaja in v letoš
njem letu je bila na Brdu pri 
Kranju organizirana prva raz
stava haflingerjev v Sloveniji. 

Zanimanje za haflingerje je 
precejšnje, povpraševanje pre
sega ponudbo. Zaradi zaostritev 
na področju mednarodne me
njave je bil zmanjšan tudi uvoz 
kobil , domača reja pa je še vedno 
premajhna, da bi zadostila vsem, 
k i bi želeli nabaviti to vrsto konj. 

Tudi v občini se je zanimanje za 
konjerejo povečalo. Na to vpliva 
energetska kriza, konji oz. njihovo 
meso pa je zanimivo tudi za izvoz. V 
lanskem letu je moralo poleg tega 
preko dvajset kmetov zaradi obole
losti dati svoje konje v zakol. Po od
ločitvi izvršnega sveta je vsak, ki je 
konja nadomestil, prejel 200.000 
din, dvojno vsoto pa tisti, ki se je od
ločil za nabavo žrebetne kobile . Za
radi majhne ponudbe konjev ni bilo 
možno organizirano nabavljati. V ti
stem času pa smo zaradi povpraševa

nja začeli intenzivno iskati možnost 
za nakup haflingerjev. V začetku le
tošnjega leta so se predstavniki ob
čine Litija dogovorili s predstavnik 
občine Grosuplje, ki je vključena > 
program vzreje haflingei jev, da bodi 
v našo občino prodali dve žrebick-
Kljub raznim zapetljajem smo ob 
žrebički, stari manj kot leto, v scp 
tembru dobili. 

Žrebica Roža je odšla na Polšnik 1 
Dularjevini, žrebica Ema pa n 
Zgornji Mamolj k Vodiškovim. Pl 
Dularjevih so povedali, da so Rožii 
nemir prvi premagali otroci; očitni 
jih je bila navajena, saj je bilo tako 
opaziti, da bližina Dularjevih sino 
nanjo pomirjevalno vpliva. Emo p; 
je na novo okolje privadil konj, ki g 
imajo že dalj časa. Sedaj sta obe žre 
bici že navajeni novega doma ii 
uspešno odraščata. Ti dve žrebičl" 
sta torej prvi iz vrst haflingerjev 
naši občini in predstavljata zasnov-, 
za nadaljnjo širitev pasme v občini 

Predsednik občinske skupš
čine tov. Branko Pintar je pove
dal, da potekajo nadaljnji razgo
vori za pridobitev kobil te pasme 
v občino. Njihova cena pa je ra
zmeroma visoka, zato bo po
trebno poiskati nove možnost) 
financiranja oz. zmanjšati ude
ležbo družbenopoli t ične skupno
sti pri nakupu kobil . Pri nabav 
namreč občina prispeva del sred 
ste v, rejec pa mora pristati n 
obvezen odkup žrebic v prvi! 
letih, s čimer se zagotavlja širje 
nje pasme. Cena za konje je sice 
nižja, vendar jih trenutno ni mo* 
dobiti. Vsekakor pa bodo priza 
devanja za razširitev konjereje 
občini še nadalje potekala, v . V 

Zamenjam novo dvosobno 
stanovanje 64 m2 s centralno 
kurjavo na Brodarski 8-6 prvo 
nadstropje, za manjše dvo
sobno ali eno in polsobno brez 
centralne kurjave. 

Ponudbe pošljite na uredniš
tvo Glasila občanov, Parmova 
9, Litija. 

Badjurovci tokrat na Ptujski gori 
in v Ptuju 

Leto je hitro naokrog in prebivalci Badjurove 
ulice smo se zopet odločili za skupni izlet. Predvi
devali smo, da obiščemo Slovenske gorice z Ormo 
žem, vendar smo morali načrt spremeniti zaradi 
pomanjkanja časa. 

Čas vožnje je minil tako hitro, da si niti nismo 
uspeli vsega predvidenega ogledati. Izkoristili pa 
smo tudi prijetno s koristnim. Tako smo se ustavili v 
industrijski prodajalni v Preboldu in Majšperku. 
Ogledali smo si zelo znani grad Štatenberk, vendar 
le od zunaj, ker oskrbnik ob dogovorjenem času ni 
prišel. O d tam smo se odpeljali na ogled tudi v svetu 
zelo znane Ptujske gore, kjer smo se pod strokov
nim vodstvom seznanili z zgodovinskimi znameni
tostmi in z arhitekturo zgradbe. Z e kar malce utru
jeni smo se odpeljali na kosilo v Ptuj. 

Kar dobro okrepčani smo se povzpeli na ptujski 

grad. Tam smo si najprej ogledali muzej N O B . Še 
posebno smo se zanimali za delovanje tov. Dušana 
Kvedra, po katerem nosi ime litijska šola. Nato smo 
si v II. nadstropju ogledali slike znanih in neznanih 
osebnosti in slikarjev, v I. nadstropju pa smo si s 
pomočjo strokovnjakinje ogledali znamenitosti in 
zanimivosti. U so tesno povezane z onimi na Ptujski 
gori. Tako smo se seznanili z delčkom naše zgodo
vine in kulture Ugotovili smo, da je naša dežela 
polna znamenitosti, ki.si j ih bomo še morali ogleda
ti. Tovariš Rntar, ki je bi l glavni organizator izleta, 
je predlagal, da si prihodnje leto ogledamo Primor
sko, s tem smo se vsi strinjali. S Ptuja smo se polni 
lepih vtisov odpeljali proti domu. Udeleženci tega 
prijetnega izleta se zahvaljujemo tov. Rutarju in 
ostalim organizatorjem za trud pri organizaciji. 

Z . B . 
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Spet na Tisje 
Letošnji tretji tradicionalni planinski spominski pohod na Tisje bo 

v soboto 17. decembra. Pot bo planince in druge udeležence vodila od 
spomenika N O B v Li t i j i do spomenika na Tisju in še naprej do ceste, 
od koder bodo vsake pol ure vozili avtobusi v L i t i j i . 

Pohod se bo pričel ob 7. uri, na pot pa bo možno oditi vse do 10. ure. 
Tudi letos bo udeležence na poti čakal topel čaj , na cilju pa spominska 
značka in žig. 

T . B . 

C S PLANINSKEGA T A B O R A V V R A T I H 

Moja pot na Triglav 
j 

Del svojih počitnic sem preži
vela v planinskem taboru v V r a -
.:ih. Vreme nam ni bilo naklonje-
IO, zato smo se bali, da bo izlet 
ia Triglav odpadel. Vremenska 
lapoved za petek in soboto je 

.bila obetavnejša, zato je tov. 
An ica Mohar, vodja tabora, od
ločila, da se bomo povzpeli na 
vabljive skale Triglava. 

V petek smo se zgodaj zjutraj 
odpravili iz tabora. Določeno je 

bilo, da gremo čez Prag. Pot nas 
je vodila mimo zanimivega spo
menika padlih partizanov gorni
kov ob robu gozda, po dolini žu
boreče reke Bistrice. Pred nami 
se je vzdigovala mogočna, s son
cem obsijana severna stena Tr i 
glava. Zdelo se mi je, kot da T r i 
glav ošabno gleda v dolino. Ju
tranjo tišino je zmotilo brnenje 
helikopterja. Aleš, vodja izleta, 
nam je povedal, da se je v steni 

Triglava prejšnji večer poškodo
val češki alpinist. Helikopter je 
še dolgo ropotal nad našimi gla
vami. Pot se je pričela vzpenjati 
in že smo postali žejni. Iz doline 
smo slišali žuborenje Bistrice. 
Hodi l i smo dobro uro in že smo 
prišli do najzahtevnejšega dela 
poti. Pred nami se je 
vzdigovala visoka, strma Med
vedja skala. V njej so zabiti kl ini , 
tako da je prehod čez njo mogoč 
in varen. 

Plezanje po klinih je bilo zame 
pravi užitek. Po tem vzponu smo 
si privoščili prvo malico in poči
tek. Pot se je nadaljevala po 
strmem melišču in le tu in tam je 
bilo ob poti še poraščeno z niz
kim planinskim zelenjem. Bi lo je 
še nekaj klinov in napetih jekle
nih vrvi, toda kaj zahtevnejšega 
ni bilo. Precej visoko se pot 
združi s Tominškovo, ki je neko
liko zahtevnejša. T u je iz skale 
tekla hladna pitna voda in neka
teri so si privoščili požirek. D v i 
gali smo se vse višje in nahrbtniki 
so postajali težji. 

Veseli , čeprav utrujeni, smo 
zadnje metre do Staničeve koče 
tekli. Prilegel se nam je topel čaj 
in izdatna malica iz nahrbtnika. 
Ob prijetnem kramljanju nam je 
pol ure počitka prehitro minilo. 
Z nahrbtniki na ramah smo se 
zopet podali na pot preko zasne
ženega, s soncem obsijanega me-

lišča. Oči so me bolele od bleš
čeče beline. Pot do Kredarice ni 
bila naporna in tudi dolga ne. 

Z nami so bili starejši planinci 
in z njimi tudi moji starši. Po po
svetovanju z Alešem so se starši 
odločili, da naša družina še isti 
dan osvoji Triglav, ker smo do
volj telesno pripravljeni, drugi 
pa ostanejo ta dan na Kredarici. 
S seboj smo vzeli samo vetrovke 
in čutaro čaja. Takoj na začetku 
smo naleteli na kline, ki so nas 
spremljali do vrha. Na poti je 
bilo še nekaj snega, zato je bilo 
treba paziti. Na Malem Triglavu 
smo si privoščili počitek. Ogle
dovali smo si visoke vrhove Pov-
škega Gamsovca in Škrlatice, ki 
smo jih v prejšnjih dneh osvojili. 

Čudoviti vrhovi, ki obkrožajo 
Triglav, se ti zdijo tako blizu, in 
vendar so daleč in težko dostop
ni. 

Prijeten občutek me je obšel, 
ko sem prvič stala na vrhu naše 
najvišje in najbolj obiskane gore. 
V rdeč Aljažev stolp, simbol T r i 
glava, sem tudi sama stopila. 
Planinskemu običaju je bilo 
treba zadostiti in zato sva jih s se
stro od očka dobili vsaka tri po 
zadnji plati. Ta , zame zgodovin
ski dogodek, je mami zabeležila 
na filmski trak. Pri sestopu s T r i 
glava, smo se zopet ustavili na 
Malem Triglavu. V r h je žarel v 
soncu. Z vzhoda pa so se podili 

temni oblaki, ki so obetali nevi
hto. Pohiteli smo, vendar pazili, 
da nam ne bi na zasneženih delih 
poti spodrsnilo Ž e pred domom 
na Kredarici nas je ujela prava 
snežna nevihta. 

Naslednje jutro je bil Triglav 
odet v avgustovski sneg. Pot nanj 
je bila nevarna, zato skupina ni 
šla na vrh, ampak proti Planiki. 
Pogled na Triglav od Planike je 
res enkraten in čudovit in zaže
lela sem si, da bi nanj priplezala 
tudi s te strani. S soncem obsijan 
vrh me je spomnil na lepo na

rodno pesem »Oj Triglav, moj 
doni, kako si krasan«.Ob poti od 
koče na Doliču so rasle prekra
sne planike. Tol iko jih še nisem 
videla. Pot od Luknje do tabora 
smo že poznali, zato smo neka
teri pohiteli naprej brez dovolje
nja vodnikov. Temu je sledila 
kazen. Drugi dan smo pomivali 
posodo. Ta majhna neprijetnost 
ni skalila mojega navdušenja in 
ponosa, da sem osvojila vrh 
očaka Triglava. 

Brežan Simona,7. c. 

N O G O M E T 

c IZ ŽIVLJENJA M L A D I H 3 MLADINSKI POHODI 

Starejši pionirji osvojili 
prvo mesto v zasavski ligi 

Kaže, da v Li t i j i raste nov rod talentiranih nogometašev, saj tako 
kažejo rezultati: 
Li t i ja : Svoboda (Kisovec 6:3 
Lit i ja : Enotnost (Jevnica) 3:0 
Rudar II (Trbovlje) : Li t i ja 0:6 
Lit i ja : Hrastnik 11:1 
Proletarec (Zagorje) : Lit i ja 1:4 
Lit i ja : Rudar I (Trbovlje) 7:3 
Skupaj so osvojili 12 točk, razlika golov 37:6 

Vabi jo vse pionirje, rojene po 1. avgustu 1969, ki imajo veselje do 
nogometa, da se vključijo v njihove vrste. Na trening lahko pridejo v 
sredo ob 16.30 pred staro telovadnico in v petek ob 17. uri pred novo 
telovadnic i . 

M K . 

O mladinskih pohodih razen 
v Z S M , v občini ni bilo dosti sli-
iati. Mladinska partizanska po
hodna brigada »Slavko Slan-
• ler«, ki je bila ponovno formi
rana v začetku letošnjega leta, 
ojeni prvi začetki segajo v se-
iemdeseta leta, je v slabem letu 

opravičila svoj obstoj. Brigada je 
bila prvič ustanovljena leta 1976, 
i. organiziranim delom pa je na
daljevala do konca leta 1979. V 
.em obdobju jo je vodilo več 
komandantov, pohodi, ki jih je 
organizirala, pa so potekali 
predvsem na območju naše obči-
ie. Žal pa je razpadla, kajti za
nimanje za pohode je upadlo, 
vodstvo in člani pa so se razšli. 

V jeseni leta 1982 pa je bila v 
jkviru predsedstva občinske 
konference Z S M S Litija usta
novljena komisija za obujanje 
revolucionarnih tradicij N O B . 
Evidentiranje članov brigade 
>ega še v leto 1982, brigada pa je 
bila ponovno ustanovljena v 
prvih mesecih letošnjega leta. 
Zbranih je bilo preko sto prijav, 
•;eveda pa se vsi pohodov ne ude-
ežujejo. Letos je vodstvo orga
niziralo pohod na Savo, v G a -

?~>rovko, Na Tisje, Janče, Tuj 
j'.rm, Trojane, Po poteh partizan
ske Ljubljane, zadnji pohod pa 

: e bil dvodnevni in sicer na Prim-
ikovo. Člani litijske pohodne 
•rigade so se udeležili tudi regij

skih pohodov na Jelenov žleb, Ig, 
er na X I . kongres Z S M S , pa tudi 
•veznih Po poteh Avnoja ter na 
vutjesko. Glede na število mla-
.Jih v občini (v primerjavi z ljub
ljansko občino) , je litijska ena 
boljših brigad v ljubljanski regiji, 

e tudi ena redkih brigad, ki ima 
voj pionirski vod in kjer pionirji 

enakopravno sodelujejo pri po
hodih. 

Čemu pohodniš tvo? Kakšen 
namen ima? Tudi to nas je zani
malo, ko smo se pogovarjali z 
vodjem komisije za O R T in na
čelnikom štaba brigade Matja
žem Urbancem in mentorico 
pionirskega voda Alenko Brun-
ček. Glavni in bistveni namen je 
obujanje revolucionarnih tradi
cij, seznanjanje in spoznavanje z 
borci, organizirano druženje 
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Predsednik komisije za obujanje 
revolucionarnih tradicij NOB in 
načelnik štaba brigade Matjaž 
Urbane (Foto: R. B.) 

mladih, spoznavanje življenja v 
naravi in nenazadnje tudi razve
drilo in zabava. Sicer pa pravijo, 
da imamo dve vrsti pohodov: 
pohode na proslave in prireditve 
ter pohode za zabavo, sprostitev 
in razvedrilo. Pohodi so res za
nimivi in pestri. 

Pohodnike družijo pesem, 
glasba, smeh, veselje, dobra 
volja, opozoriti pa velja na naj
zanimivejši obred med pohodni-
k i , na krst, ki med prisotnimi po-
žanje največ smeha. 

Na vse pohode se temeljito 
pripravijo. Vodstvo vse udele
žence seznani z namenom in ci
ljem pohoda ter s krajem, kamor 
so namenjeni. 

Seveda pa tudi v brigadi ne gre 

brez težav. Ž e na začetku smo 
omenili, da je evidentiranih 
preko sto mladih. Povsem dru
gačna pa je številka, če prešte
vamo člane na pohodih. Nekateri 
pridejo le enkrat, da dobijo 
srajco z emblemom. Drugi , 
predvsem učenci 8. razredov ter 
1. in 2. letnikov srednjih šol pa 
imajo težave s starši. Mogoče 
smo na tem področju premalo 
storili . Javnost je premalo sez
nanjena s pomenom pohodov in 
drugimi mladinskimi aktivnost
mi. 

Vodstvo brigade pa si želi bolj
šega sodelovanja z osnovnimi šo
lami. Omenim naj, da se sploh ne 
udeležujejo prostovoljci v eno
tah teritorialne obrambe, čeprav 
je to njihova dolžnost. O poho
dih so vsi redno obveščeni, od
ziva pa ni. 

V današnji težki gospodarski 
situaciji ima pohodna brigada 
tudi gmotne težave. Nekatere 
občine dajejo za to dodatna sred
stva, litijska brigada pa dobiva 
denar le iz proračuna občinske 
konference Z S M S . Tega je letos 
že zmanjkalo in vse kaže, da bo 
moral vsak udeleženec pohod f i 
nancirati sam. Dogaja se, da ne
kateri prispevajo denar, čeprav 
ne vedo, ali ga bodo dobili povr
njenega. Prav ob tem se bo spoz
nalo, kdo je pravi pohodnik in 
kdo gre na pohod le zato, da živi 
na račun drugih. 

Brigada tesno sodeluje tudi z 
OŠ T O , ki je za dvodnevni pohod 
na Primskovo prispeval 
hrano. Kako bo vnaprej, se ne ve. 

Pohodi pa niso namenjeni le 
članom brigade. Veselijo se vsa
kega, ki se j im pridruži, od cici
banov do mladincev in starejših 
občanov. Leta niso važna. Morda 
ne veste, kako bi se tem mladim 
popotnikom pridružili? 

Najbolje je, da na občinsko 
konferenco Z S M S Lit i ja , Pono-
viška 6, pošljete svoje podatke, v 

imeniku lahko najdete tudi tele
fonsko številko in že 0 prvem po
hodu boste pismeno obveščeni. 
Pridružite se jim, saj do brigade 
nimate nikakršnih obveznosti. 
Potrebna je le dobra volja. 

V brigadi upajo, da se bodo 
razmere spremenile. Mladinskim 
dejavnostim bodo v prihodnje 
namenili več pozornosti in tako 
preprečevali izkrivljanja in na
pake mladih v današnji družbi. 
To pa je v skupnem interesu 
mlajše in starejše generacije. 

* * * * * * 
R . B . 

* * 

Med pohodom jc dobrodošel tudi počitek, premore pa vodstvo bri
gade izkoristi za posvete in ocene pohoda (Foto: R. B.) 

* * * * * * * * * * * * * * 
* P R O G R A M N O V O L E T N I H P R A Z N O V A N J O B S P R E J E M U D E D - * 

K A M R A Z A V K R A J E V N I H S K U P N O S T I H * 
* LITIJA L E V I IN DESNI B R E G : 

— od 3. do 5. leta starosti 20. 12. ob 15.30 uri v dvorani na Stavbah 
* — od 6. do 8. leta starosti 20. 12. ob 18.00 uri v dvorani na Stavbah 

— od 1. do 2. leta starosti 21. 12. ob 16.00 uri v dvorani na Stavbah * 
Š M A R T N O (tudi Vintarjevec in Črni potok): 
— od 1. do 4. leta starosti 22. 12. ob 16.00 uri v osnovni šoli Šmar tno 

4t — od 5. do 8. leta starosti 23. 12. ob 16.00 uri v osnovni šoli Šmar tno 

* JABLANIŠKA DOLINA: 
za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 22. 12. ob 16. uri v gasilskem domu v Jablanici 
za vse otroke ob 1. do 8. leta starosti 23. 12. ob 16. uri v gasilskem domu na Bregu 

* 
* 
* 
* 
• 
* 
* 
* 
* 
* 
* 
* 
* 

JEVNICA: 
— za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 24. 12. ob 14. uri v dvorani 'zadružnega doma v Jevnici * 

S A V A : 

— za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 22. 12. ob 16. uri v zadružnem domu na Savi 

J A V O R J E : 

— za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 24. 12. ob 10. uri v osnovni šoli Javorje 

KRESNICE IN RIBČE: 
— za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 24. 12. ob 10. uri v osnovni šoli Kresnice 

* Š T A N G A R S K E P O L J A N E : * 
— za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 24. 12. ob 10. uri v osnovni šoli Štangarske poljane — 

V E L I K A Š T A N G A : * 
— za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 24. 12. ob 14. uri v dvorani kulturnega doma V . Štanga 

K O S T R E V N I C A : 
— za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 25. 12. ob 15. uri v dvorani zadr. doma v Kostrevnici * 

PRIMSKOVO: 
— za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 25. 12. ob 11. uri v osnovni šoli Gradišče 

* HOTIČ: 
za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 24. 12. ob 11. uri v gasilskem domu v Sp. Hotiču 

Največ smeha požanje krst brigadirjev. Novega pohodnika krstita ko
mandant brigade in načelnik štaba. (Foto: R. B.) 

* 
* 
* 
* 

* 
* 
* 

V A Č E : 

— za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 24. 12. ob 15. uri v osnovni šoli na Vačah 

POLŠNIK: 

— za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 28. 12. ob 15. uri v osnovni šoli Polšnik 

D O L E : 

—- za vse otroke od 1. do 8. leta starosti 29. 12. ob 15. uri v osnovni šoli na Dolah 

G A B R O V K A : 
— 30. 12. ob 15. uri v osnovni šoli Gabrovka 
* * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * 

* 
* 
* 
* 
* 
* 
* 

* 
* 
* 


